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ЈМЛОДИНО
пред новим задацима

ругог фебруара ове годи-
не одржана је градска

конференција београдске омла-

дине на којој је, поред оста-
ог, заказано и такмичење свих
организација у Београду пово-
дом Другог конгреса Народне
омладине Србије. Поред међу- ·
собног такмичења скоро сви
рејони заказали су такмичење
појединим градовима у Србији.

Такосе на пр. Први рејон так-

мичи са Новим Садом, Трећи

рејон са Нишем, Четврти ре-

јон са Светозаревом итд.
Ово се такмичење битно ра

вликовало од ранијих такмиче

' њаи по суштини и по органи-
вованости.

Ово није дало београдској

' фррганизацији само резултате У

цифрама који би јој донели

конгресну заставу, него је она

кроз њега решила и неке про-
блеме, који су од неоцењиве

· користи за њен даљи развитак.

Рад актива Народне омлади-

не у предузећима, пре такми-

чења углавном се своди на о-

бично конферисање и решава“

ње ситних, споредних задата-

ка који ни у ком случају нису

били главни задаци наше рад-

ничке омладине, Није било до-

вољно сарадње ни са синди-

калним подружницама ни са у-

правама предузећа. Активи су.

често постављали задатке пред

омладину који су покаткад

били у супротности са задат-

ком читавог радног колектива.

Кроз ово такмичење организа-

ција Народне омладине у пре

__ дузећима успела је да. прона“

"ве углавном, своје право место

и да се оријентише на свој

најглавнији задатак, на про-

изводњу. Уз мале недостатке,

скоро сви састанци које су 0-

држали раднички активи били

су корисни и продуктивни и

често су дали иницијативу за

побољшање

_

извесних недо-

статака, које је касније

прихватио читав радни ко-

лектив. То је случај са „И-

ваном Милутиновићем“ у Зе

муну, „Микроном“, „Пролете-

ром“, итд. Због тога је ово так-

мичење успело да избаци и

више омладинаца-ударника
И

више похваљених, него што је

то био случај прошлог такми“

чења.
Данас у београдским фабри“

кама 3.064 радника-омладин-

ца испуњавају норму, а 1755

омладинаца пребацују норму

за више процената. Проглаше-

но је 269 омладинаца заудар“

нике. 1840 омладинаца је по“

хваљено. Скоро у свим преду“

зећима основани СУ стручни |

кружоци који раде под руко-

водством омладинске органи-

зације, уз пуну помоћ мајстора

и инжењера. Они су од неоце-

њиве користи за стручно узди-

зање наше радничке омлади-

не. Сви ови успеси углавном

су постигнути захваљујући вр-

ло озбиљној и правилној орга-

низацији такмичења и они ће

дати  потстрека београдској

радничкој омладини да се још

озбиљније спрема за ново так-

мичење.
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АДЕЛИНА ВЛАЈНИЋ:

На почетку такмичења на-
родна средњошколска омлади-
на имала је врло слабе резул-
тате у учењу. Тежиште рада
средњошколске омладине било
је баш испуњење овог главног
задатка. Формиране су 1184
групе за учење, преко којихје,
истина само делимично, побољ-
шан успех у учењу. Поред то-
га одржано је 2227 ванредних
часова, на којима је присуство-
вало 13.458 ученика. Велики У-
тицај на интензивнији рад сла-
бих ученика имала је одлука
Централног већа, по којој ни-
један ученик са слабим оцена-
ма не може да иде на Омла-
динску пругу Шамац—Сараје-
во. Примери железничке шко-
ле, где у старијим разредима
има свега три слаба ученика
и Шесте мушке гимназије где
је број слабих оцена спао на

500 од 1500, колико је било У
првом полугођу, јасно показују
даје средњошколска омладина

озбиљно почела да решава о-

вај свој најважнији задатак.
Ако се томе дода да су фе-
стивали школске омладине у-
спећи у потпуности, да је

школска омладина дала на ра-

довима на уређењу Теразија
30.000 радних часова, онда ће

се имати донекле преглед ње-
ног рада,

И у културном раду Народ-

на омладина Београда пости-
гла је знатан успех. По први

пут културни рад обухватио је
неколико хиљада омладинаца.
Знатне резултате показали су

и ученици у привреди. Схва-

_тајући велику важност фискул-
туре, 6.887 омладинаца пријав-

љено је за фискултурну знач-

ку. По активима фабрика и

предузећа почелаје да се уво“

ди гимнастика. · .

Највећи недостатак овог так-

мичења била је слаба агитаци-

ја. Она је била скоро увек оп-

шта, празна, некорисна, те ни-

је успела да улије потстрека

за даље успехе. Популарисање

"ударника, одличних ђака, аги-

тационе табеле, графикони, па-

роле — све је то било недо-

вољно и врло штуро за агита-

цију која треба да прави ова-

ко велико и широко такмиче“

ње. Нема сумње, да се и овај

проблем У организацији буду“

ћег такмичења мора решити и

да се без добро организоване

агитације не може ни зами-

слити добро организовано так-

мичење.

Савезна скупштина је доче-

ла и објавила уочи Првог ма-

ја Петогодишњи план изград-

ње наше земље. Он је обаве-

зао све наше народе, а самим

тим и омладину, да озбиљно,

енергично и систематски при-

ђе његовом решавању и испу-

њењу. Други конгрес Народне

омладине Србије решаваће на

који ће начин омладина Срби-

је учествовати у испуњењу пла-

на. Те одлуке биће главне

смернице и главни задаци и за

омладину Београда.

Омладинска организација Бе-

ограда се већ више од месец

дана припрема да што органи-
зованије дочека ново такмиче-
ње. Нема сумње да ће ово би-

ти конкретније и боље припре-
мљено баш због тога што му
је Петогодишњи план дао ја-
сну перспективу, одредио тач-
ну линију. М овога пута глав-
ни задатак има радничка омла-
динајер ће се главна борба за
испуњење плана одвијати У
предузећу — у привреди. Због
тога активи радничке омлади-

не настоје да се солидно спре-
ме за нове обавезе. Главно пи-
тање обавезе биће постизава-
ње и испуњење производног
плана који се темељи на Пе-
тогодишњем плану. У том ци-
љу већ се праве планови зајед-

но са управама подружница и

управником предузећа у који-
ма су одређени задаци омла-
дине у предузећима. Важно ме-

сто у такмичењу радничке о-
младине биће и следећи зада-
ци: изградња радничких стано-
ва, синдикалних домова, фис-
културних сала и терена — у“
ређење фабричких дворишта и

зграда итд. У току овог лета
свако предузеће имаће своје
фискултурно игралиште, на ко-
ме ће вежбати и омладина.

Народне власти у Београду
преко

_

својих

–

грађевинских
предузећа ступају у ово лето
са планом обимне грађевинске
делатности. Радови на изград-
њи Београда већ су почели.

Омладинска организација Бео-
града примила је на себе је-

дан» део тих послова. До кра-
ја јуна омладинска организаци-
ја даваће дневно по 1.000 омла-

динаца. на: -радиашта,---а - та
број ће се у току лета прилич-
но повећати, Ако се овом до-
да да ће око 10.000 омладина-
ца поћи на изградњу Омладин-

ске пруге, да ће преко 1.000

. радити на подизању фабрике
машина алатљика у Железни-
ку и да ће око 1.500. омладина-
ца учествовати на изградњи

„Пионирске железнице“ онда

ће бити јасно колико ће богата

у раду бити ова летњасезона,

и шта ће све омладина Бео-

града учинити у њој, Курсеви

за команданте радних бригада

већ су почели, а преко 200 о-

младинаца оспособљава се за

тесаре, зидаре и друге мајсто-

ре који ће бити неопходни за

извођење ових радова.

Овако велики задаци могу се

извршити само ако их све о-

сновне организације Народне

омладине у Београду озбиљно

схвате и ако настоје да извуише

свестране, детаљне припреме

за сваку ствар, а која на први

поглед можда изгледа ситна и

незначајна, Познајући рад бео-

градске омладине и њена до-

садашња залагања, имајући на

уму да ње још увек стоји

залаУ конгреса Народне
омладине Југославије, може се

са сигурношћу очекивати да ће

београдска омладина са успе“

хом извршити и ове задатке.

Данило ПУРИЋ

Претседник Градског одбора

Народне. омладине
Београда

 Омладина обнавља Београд

_ обрађивању земље,

    

 

ПОШТАРИНА ПЛА.
_ЋЕНА У ГОТОВУ,

ап

пси  

.а

 
Рато Дугоњић подноси реферат на састанку Седмог пленума Централног већа Народне омла»

дине Југославије

ПОВОДОМ САСТАНКА ЦЕНТР АЛНОГ ВЕЋА НАРОДНЕ ОМЛ АДИНЕ ЈУГОСЛАВИЈЕ

 

Народна омладина
у остбарибању Петогодишњегплана

стварење и пребацивање

У Џетогодишњег

_

плана
развитка

_

народне

_

привреде
ФНРЈ захтева од свих наших

народа, од сваког нашег чове-

ка посебно, потпуно и крајње

залагање свих снага. Ова бор-
ба за испуњење плана природ-

но да је у исти мах и најва-

жнији задатак Народне омла-

дине Југославије, Да би и На-

родна омладина узела одгова-

рајуће учешће у извршењу

плана, снагом своје организа-

ције, својом пожртвованошћу

и радним еланом, пре неколико

дана на састанку Седмог пле-

нума Централног већа Народ-

не омладине Југославије раз-

мотрени су задаци и донети

закључци у вези са учешћем

Народне омладине Југославије

у извршењу  Петогодишњег

плана. Поред тога, на састанку

је донета врло важна одлука

— Народна омладина Југосла-

вије обавезала се да ће до 29

новембра завршити израдњу

пруге Шамац — Сарајево.

Као први и основни задатак

Седми пленарни састанак Цен.

тралног већа ставио је пред

омладинске организације де-

таљно упознавање омладине и
омладинских руководилаца са
планом. Ово упознавање врши-

ће се преко семинара за руко-

водиоце, масовних предавања
која ће за омладину држати
наши привредни и јавни рад-

| ници, затим преко омладинске
штампе разних издања. у ко-
јима ће се објашњавати значај

плана итд. Агитацију и попула.

рисање "плана треба стално и

непрекидно вршити како би се
чланови Народне омладине у-

' познали не само са планом

уопште, него :и са непо-

средним задацима плана сво.

га предузећа, школе, фабрике

и села. У исти мах оваква а-
гитација још више ће развити

будност омладинаца према са-
- ботерима и непријатељима на-
ше земље. :

_У остварењу плана посебну

и најважнију улогу свакако ће

одиграти радничка _ омладина,

Њен је задатак да, максимал-
но користећи машине стално

повећава производњу а да при

томе квалитет не опадне него

напротив да се побољша, за-

тим да стално што више ште-

ди сировине и да чува маши-

· не, Да би се све то постигло

радничка омладина мора да о-

влада техником, да се стручно

усаврши путем разних струч-

них курсева „стручних школа

д техникума, који ће се орга-

низовати у заједници са упра-

вама предузећа и синдикалним

организацијама.

Задаци Народне омладине на

селу су да свим својим снага-

ма помогну народној власти У

При томе

· ка,

треба пазити да квалитет 0-

браде земље буде све бољи и

бољи. Поред тога, задатак је

Народне омладине на селу да

уздиже наше сточарство. и. да.

се упозна са модерним начином

рада у пољопривреди.

Даље је у закључцима Сед-
мог пленарног састанка Цен-

тралног већа нарочито нагла-

шена потреба организованијег

наставка такмичења како међу
· радничком тако и међу сељач-

ком омладином, при чему У

дарништво и новаторство тре-

ба учинити одликом у раду

сваког омладинца и омладин-

ске организације.

Али, да би се план испунио
на време, нашој земљи потре-

бан је још већи број стручња-

квалификованих

_

радника,

техничара и факултетски обра-

зованих кадрова. Због свега
тога омладинске организације

треба да развију љубав код 0о-

младинаца према техници, тре-

ба свуда да се формирају кру-

жоци, „Техника и спорт, а У
школама сваки омладинац мо-

ра потпуно да овлада свим 0-

ним материјалом који му пру-
· жа школа или факултет.

За време извршења

_

плана

исто тако задатак је организа
- ција Народне омладине да
преузима и даље, у споразуму
са Планском комисијом, веће

· радне акције које су неопход=
не за развој наше привреде.

- авим тим акцијама треба

·

не-
прекидно радити на подизању
продуктивности и' квалитета

· рада,

_

организације, штедњи

материјала итд. Све ове акције
морају по брзини рада и ква

литета У раду да буду пример
осталим радовима у извршењу
Петогодишњег плана,

Да би се све то постигло,

да би Народна омладина мо-

гла у потпуности да изврши

све ове задатке потребно је да

се настави још интензивније

са изучавањем

_

марксистичко-

лењинистичке науке, политичке

економије и осталих друштве-

них наука, Све ће то бити моћ.

но оружје које ће допринети

бржем остварењу првог Пето-

годишњег плана,

Спроводећи у живот одлуке

Седмог пленума Централног

већа, својим доприносом у из-
- вршењу Петогодишњег плана,

омладина ће помоћи да се ство

' ре сви услови за још лепши

- живот наших „народа. ,

 

Коночни резултати избор
за народне одборе у Београду

Рејонске изборне комисије и

Градска комисија, после пропи.-

саног законског рока од 15 да-

- на од дана избора, објавили су

Проценат уче-
Рејони шћа бирача

| 91,44%
п 90,96%

т 93,39%

У. 90,16%

У : 94,18%

МЕ 94,05%

УП 92,38%

Земун 91,75%

Укупно за
Београд 92,28%

Комисије су добиле и бирач.

ке листиће 3.888. Београђана

. који. се налазе на отслужењу
војног рока у Југословенској

. армији и укључиле их у ко-
начне резултате избора.

Изборне комисије су конста-

товале да су избори обављани

по одредбама закона и да су

их сви изборни органи правил-

- во спровели.
Како на само спровођење и-

. збора, тако и на све досада-

шње изборне радње није било

_ви једне жалбе, нити је било

"12 маја ове године следеће ко.

начне резултате избора за ре-
јонске и Градски. народни од-
бор Београда: |

Проценат за Проценат за
кандидате кандидате .

· Рејонског Градског
народног народног |.
одбора одбора;

7 90,12% 90,77%
91,54% 92,08%
90,82% 91,48%
89,72%, 90,53%
90,68%, 91,03%
91,14% 92,15%
93,99% 93,22%,
96,81% 97,14%,

91,85% 92,30,

| неправилности које би могле
утицати на ток и исход самих
избора.

У свим изборним јединицама
у Београду и Земуну изабра-
ни су у народне одборе канди-
дати Народног фронта. За ре-
јонске народне одборе изабра-

но је укупно 463 одборника, а

за Градски 200.

Рејонске изборне комисије

и Градска, уручиле су на све-

чан начин уверења изабраним

народним одборницима,
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дашто је нереалан бинанснски план неких
градских привредних предузећа —
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[] роблеми градске, кому
налне привреде не могу

. се одвојено третирати од про-
блема привредне целине у на-
шој земљи. Комунална привре-
да има своје посебно место,
"посебан значај и своје одре-

е задатке у планској из
градњи земље. Међутим, чиње-
ница је да је наша градска
привреда у приличној мери за=
емарена.
етогодишњи тлан је главни

задатак пред којим се налази
наша земља. Остварење и пре
матење Петогодишњег плана
треобразиће нашу земљу од
привредно-технички заостале у

напредну, индустриски разви-
јену н јаку државу. Индустри=
јализација и електрифика-
нија даће основну мате
ријатну базу за привредно из-
трађивање земље, Али, у току
спровођења плана индустрија-
лизације п електрификације ми
ћемо подизати п животнистан-
дард наших радних маса. Баш
по тој линији подизања жи-

. вотног стандарда градска при-
вреда има своје одређене за-
датке, Пре свега градска при
вреда треба да учини велике
напоре у циљу задовољења
потреба широких потрошачких
радних маса, а исто тако ну
циљу културног и социјалног
подизања.

„Питање стила рада у на-
тој комуналној привреди,
као и питање плана наше ко-
муналне привреде, јесу за
нас врло важна и непосредна
питања која треба решавати
са исто толико озбиљности
и исто толико пажње као
што морају да се решавају
и питања индустријализације
и електрификације наше зе~
мље и питања организацио-
них форми, стила рада и пла-

на наше крупне привреде“
(Б. Кидрич).

Међутим, преглед остваре-

ног и предвиђеног промета по
финансиском · плану за први
квартал 1947 године градских
привредних предузећа у Бео-

· траду показује да не постоји у
довољној мери ни стила ни до-

"'бро проученог плана. Ло се
"најбоље види из података о
7“ трее; вном и оствареном
"о , на коначног остваре-

ња финансиског плана преду-
_ већа.

Према прегледу оствареног
и предвиђеног промета по фи-

' нансиском плану за први квар-

тал 1947 године стање изгледа
овако (да наведемо само неко-
лико карактеристичних случа-
јева)ј: Мање остварено према
плану: Градско саобраћајно
предузеће за 28,46 од сто; Во-
довод 100 од сто; Градска еко-
номија 100 од сто; Градско
предузеће за промет лековима
33 од сто; Градско предузеће
за воће и поврће 23,65 од сто;
редузеће за канцелариски ма“

теријал 39 од сто; Градско У-
гоститељско предузеће 26,70
од сто; Предузеће за израду
четака 48,34 од сто; Кројачка
радионица 43 од сто; Преду-

" зеће' за  безалкохолна пића
"92,54 од сто; Аутомеханич-
- ка радионица 91,80 од сто;
· Комунално грађевинско преду-
зеће „Пут“ 48 од сто; „Ком-
грап“ 32,90 од сто; „Авала“
84,06 од сто; Градско бравар-
ско-лимарско инсталатерско
предузеће 63 од сто; Стакло-
резачка радионица 65 од сто
и тако даље.

С друге стране извесна град-
ска предузећа показују да су
премашила предвиђени план и
да су више остварила од пред=
виђеног плана. Од предузећа
овакве врсте на првом месту

_ се налази Градско предузеће
_ ва колонијалну робу. Оно је
пребацило план ни више ни
мање него за 99,92 од сто. На
друго место долази Предузеће
за текстил и обућу, 82,50 од

· сто. Од осталих предузећа
_ знатно су премашила план;
_ Градска народна штедионица
„за 22995 од сто; Комунално
| грађевинско предузеће „Дом“
за 45,79 од сто. Остала преду-

_ зећа имају нормално премаше-
_ ње плана.

Средњи резултат по одеље-
њима даје следећу слику: Ко-

“ мунално одељење мање је о-
. стварило план за 59,89 од сто;
_ Финансиско одељење, у групи
' предузећа која су мање оства-

_ рила план, 18,66 од сто, преду“,
зећа која су премашила План

9,98 од сто; Одељење трговине
и снабдевања мање остварила
90,19 од сто, више остварила
36,33 од сто; Одељење инду-
стрије и занатства мање оства-
рила 46,76 од сто; ебацила
план 3,29 од сто; Грађевинско
одељење, у групу одељења ко-
ја су мање остварила план,
просек је 66,24 од сто; у гру-

_ пи предузећа која су први ши-
ла план (само једно) 45,39 сд

"сто и Занатско грађ. одељење
40,58 од сто, односно 0,91 од
сто. •
Као што се из ових подата-

ка види проценти су ненор-

 

мални било да је план мање
остварен или премашен и по-
казују да се не ради занста
плански, простудирано, водећи
рачуна о реалним могућности-
ма сваког предузећа,
Наведена су предузећа са

високим резултатима у преба-
цивању или подбацивању У
остварењу плана, јер су они вр-
ло карактеристична за реалан
закључак о пословању наших
градских предузећа. Нема сум-
ње да су то нереални резул-
тати и недопуштени у оваквим
размерама. Једно предузеће
може са више или мање успе-
ха пословати; његов резултат

зависи од стила у раду, од
правилне организације рада.
ли, финансиски план је у-

ствари план рада предузећа;
то је финансиски израз читаве
његове делатности. Од пра-
вилног и реалног постављања.
плана зависе и његове могућ-
ности пословања. Уколико је
план више проучен, детаљно
разрађен и одговара. стварном
капацитету предузећа и резул-
тати ће бити стварнији, На пр-
вом месту финансиски план
мора бити темељно израђен.
Нормална отступања од плана
могу се кретати највише до
15 од сто, било даје план ма-
ње остварен или да је према-
тио његово остваривање. Ни
у ком случају не би се смело
десити да се план пребаци за
99.92 од сто, као што се то де
шава Градском предузећу за
колонијалну "робу или Град-
ском предузећу за текстил и
обућу, које је премашило план
за 82,50 од сто. То значи да
су њихови планови нереално

постављени, да нису узети У
обзир сви елементи за састав-
љање реалног финансиског
плана, који би одговарао
стварном капацитету предузе-
ћа и његовим тржишним мо-
гућностима.
Или обрнуто: Градски водо-

вод уопште није остварио
предвиђени финансиски план
за први квартал 1947 године.
Истина то су зимски месеци,
када се из оправданих разлога
не врши преглед утрошка воде
због опасности да од мраза

не попрскају атарати, али, пре-
ма резултатимагу априлу не

види се да је учињено потреб-
но залагање да се потражива-_

ња за јануар, фебруар и март
остваре. „Шумадија“ није та-
кође реално поставила промет

и није узела у обзир, на при-
мер, да је хартија рационира-

на, што је, несумњиво, утица-

ло на смањење њеног промета.

Треба нарочито указати на
слабу организацију рада Град-
ског угоститељског предузећа.
Оно је и 1946 годину завршило
са губитком. За први квартал
1947 године оно је мање оства-
рило план за 96,70 од сто. Пре-
дузвеће се нерационално води,
руководство не поклања до-
вољно пажње организацији ра-
да по ресторанима. Добре ре-
зултате су показала предузе-
ћа: Градска штедионица, која
је премашила план за 22,85 од
сто и успела да оствари знатан

износ непредвиђених прихода.
Завод за стерилизацију млека

пребацио је незнатно план за
5,83 од сто, али је тиме пости-
гао видне резултате. Завод је
у прошлој години био пасиван,
али је тенденција да буде ма-
ње пасиван, да повећа своје
приходе што је, спроводећи
добру организацију и контро-
лу над извршавањем задатака,

и успео да постигне,

При оцени остварења финан-
сиског плана треба водити ра-
чуна да су многа предузећа
имала тешкоће објективне или
субјективне природе. Такав је
случај са обућарском радиони-
ном која није добила потребан

материјал од надлежног мини-
старства. Аутомеханичарска
радионица није имала такође
потребан материјал, разне де-
лове и тако даље.

Према резултатима постиг-
нутим. у првом кварталу ове
године може се извући закљу-
чак да је финансиски план У
појединим предузећима нере-
ално постављен. Постављање
плана није било у сагласности
са' реалним капацитетом пре-
дувећа и његовим стварним
могућностима. Поједина руко-
водства имају често и непра-
вилна схватања финансиских
планова и не придају им онај
значај који треба да имају.
Финансиски планови су често
произвољно прављени. Један
од разлога је и недовољна буд-
ност управе привредних пре-

дузећа и слаба координација
| рада са предузећима из своје
надлежности, тако да није вр-
шена темељита анализа тих
планова.
__ За правилно и успешно по-
словање неопходно је потреб-
но да се спроводи контрола
над извршењем постављених
задатака, редовним праћењем
читавог процеса њиховог 0-

„ стваривања, Добро организова-
на контрола омогућује да се

грешке и недостаци одмах уо-
че и да се благовремено откла-
њају. Није довољно да се учи-
њени пропусти уоче тек при
крају, јер грешке и недостаци
у организацији неповољно Уу-
тичу на остварење плана, на
правилан ток и одвијање самог
посла, Контрола у нашим град-
ским предузећима није пра-
вилно спроведена а у изве-
сним предузећима није уопште
спроведена, ИМ то је један од
разлога који је утицао на ре-
зултате оствареног и предви-
ђеног промета по финансиском
плану за први квартал 1947 го-
дине.
Још једно питање које је у

директној вези са пословањем
градских привредних предузе.
ћа. Тиче се редовног уплаћива.
ња планске добити. Основна
средства за комуналну акуму-
лацију јесу, осим разних 06-
лика опорезивања) пре свега
добит комуналних предузећа.

еђутим, уплаћивање планске
добити није ишло најбоље. Сва
предузећа прекорачила су ро-
кове за уплату добити, а и ро-
кове Поткомисије при ИНОгу
за спровођење у живот уреда-
ба о акумулацији и ценама.
Уплату добити предвиђене за
први квартал 1947 године (ја-
нуар, фебруар и март) нису у-
платила предузећа Градско уго-
ститељско предузеће 2.168,356,
Градска посластичарница 94,565
динара и Аутомеханичка _ра-
дионица,
Оваква аљкавост и несаве-

сност у спровођењу уредаба и
испуњавању рокова не сме се
више дозволити, јер изазива
поремећај у остварењу финан-
сискогт плана, привредног пла-
на уопште.
Резултати оствареног и пред-

виђеног плана промета по фи-
нансиском плану за први квар-
тал ове године пружају нам
драгоцено искуство и потреб-
не елементе који нам могу
послужити за бољу организа
цију рада, за реалније постав-

љање и остварење финанси-

ског плана за наредни квар-
тал, Одговорна руководства,
у првом реду у самим пре-

дузећима, морају детаљно да
проуче и изврше темељиту
анализу мање остварених од-
носио премашених резултата
из првог квартала. Нарочито
треба да проуче проценат ко:
јим је план остварен, да испи=
тају свој досадашњи рад и Из-
врше анализу општих резулта-

та на испуњењу плана; потреб.
но је да нарочито испитају
отклоњиве узроке који омета-
ју извршење плана; да даду ре-
алну оцену досадашњег рада и
да на основу свега тога пре-

дузму практичне мере ва бо-
љи рад свога предузећа у и-
дућем периоду. Посебну ана-
лизу захтева упоређење предви
ђених ставова и њихово ствар.
но извршење за протекли пе
риод. Изгледа, да се поједина
предузећа нису користила сте-
ченим искуством из првог
квартала, јер су нереално по-
ставила своје планове, То се
види из остварених резултата
у априлу.
Ми смо прешли у планску

привреду, а то зпачи да мора-
мо радити по плану. Привредно
предузеће не може данас ра-
дити без плана и то без теме-
љито проученог плана. У на-
шој комуналној привреди по-
стоје још увек извесне слабо-
сти; недостаје код наших при-
вредника дух привређивања,
дух оперативног руковођења
да би се више смањио адми-
нистративни начин руковође-
ња. Запажа се да се градском
привредом не управља опера-
тивно, да се не врши потребна
контрола над извршењем Ло-
стављених задатака. То су сла~
бости којих се морамб Што
пре ослободити да се не би по.
новиле исте грешке; на грешка.
ма и стеченом искуству може-
мо много научити да убудуће
не би грешили, МЕ

М. МИЛОШЕВИЋ

Фронтовци Сарајевске улице (Х основне организације Ш рејона)
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на добровољним радовима

Организације Народног

фронта у Београду

стварају своје планове

| рема постављеним задаци-
ма на Првом конгресу

Народног фронта Србије све
организације Народног фронта
у Београду приступиле су из-
ради овогодишњих планова,

· који се састављају за време од
1 маја до 3- децембра ове го-

дине. Рејонски одбори Народ-
ног фронта прикутиће планове
основних организација, унеће

у њих допуне, поправити их и

припремити рејонске планове.

Ова оријентација организација
Народног фронта на рад по
плану је нова, јер су све до-
садашње акције спровођене у
облику кампање, без неког на-
рочито створеног тачно одре-

ђеног плана. За рад по пламу
Организације још немају ло-
вољно искуства, Које ће тек
стећи У остварењу овогоди-
шњег плана,

Овановне организације Народ-
ног фронта на својим конфе-
ренцијама стављају обавезе
својих планова на дискусију, а
фронтовци дају своје сугести~
је, исправке и допуне плана.

 

ПЕУРЕДПО Ф

 

1НАНСИСКО ПОСЛОВАЊЕ
омогућава злоупотребе у предузећима

|| гопекторат Контролне ко-
мисије Србије за град

Београд извршио је У последње
време преглед пословања У
неколико привредних предузећа
на основу пријава радника који
дрнавну народну имовину зна-~

ју да цене и чувају,
Неким нашим руководиоцима

привредних предузећа није ја.
сно да су они у свом раду без
уредног књиговодства унапред
осуђени на хаотично стање у
предузећу, на низ проневера и
разих других мапверзација, но.
је по неки несавесни људи мо-
ту да учине. Кад знамо да нам
књиговодство пружа основ за ла-

но проверавање свих пословних
обрачуна, да нам служи за про.
веравање извршења привредног

плана, за анализу структуре и
развоја имовине, трошкова; це.
на ноштањф промета и успе-
ха, онда је јасно, да ће сваки.
онај руководилац ноји је искре.
но пришао извршењу поверене
му дунности настојати да сву
предузећу води уредно књиго-
водство, саобразно закону о
једнообразном рачуноводству.
Међутим, наши органи при.

ликом задњег прегледа нису
могли установити да је такав
случај У Заводу за хемиско
чишћење и бојење одела »„Мо-
рава и у Фискултурној задру-
зи Србије.
Тано у „Морави“ све књиге

које се воде нису оверене.
Главни дневнин ношен је на о.
веру код Пореског одељка У
рејона, апи није запечаћен во-
ском; нити је печат утиснут (на_
водно тада воска нису имали, ма.
ко јетобило 24 фебруара о,т..
Ма да су књиге двераване 24
фебруарофу књижење у њима вр.
шеено је почев од 1 јануара о.
т, а оно је фактички вршено
после 24 фебруара, јер су та-
да књиге и набављене, У днев-
нику је књижен само улаз по
рачунима робе, док излаз није
уопште књинен. Изпаз из мага.
дина врши се по цедуљицама
са потписом примаоца без ичије
овере. Утврђено је, да ове це-
дуљице нису до сада нигде
ињинене, а нити су издаване у
дупликату или трипликату.
Дневник је атуран само са 28
марта 1947 т. Прегледом мата_
цинске сплунбе утврђено је, да
се требује и издаје материјал
помоћу реверса без ичијег на-
лого и ако налог треба да бу.
де потписан од управника пре-
дузећа, сто тако не постоји
ни довољна провера о потреби
тор издатка. Сем тога, ничим
се не правда издати матери.
јап, а то је опет доказ да се о
материјалу не води рачуна, те

~ вато п.управних.Бранислав- Низ

нолић може да наже, да нема
увида да ли се сав материјал
употреби у предузећу, али он
мисли да се рационално упо„
требљава“. Тано на пр. бен-
зин који је најважнији матери.
јап у овом предузећу узима се
без требовања и не постоји ни-
каква евиденција колико се
троши бензина, Управнин Нино.
лић мисли да та радници узи-
мају „тек за упаљаче“. |

Још је гори случај у Фискул-
турној задрузи Србије. Задру-
та има сталног
стручњава за
књиговодство,

једнообразно
Пре доласка

вњиговође, књиговодство је во.
дио сам сенретар Задруге,

ноји је био и главни руководи-
лац у самој радионици. Иако,
као човек са трговачном

|

ана-
демијом, мора да познаје ос-

новне ствари из рачуноводства
исти је на пример вршио обра-
чуне по налнулацији. за прера-

ђену робу, са радницима усме_
но) а о тим обрачунима у квњи-
говодству нема никаквих мате.
ријапних докавсу што је и: омо-
гућило да су у Задрузи вршене
непрекидне ситније па и круп-
није крађе.

Касније, када се почело во-
дити КњЊИгГОВОДСТВО, од августа
1946, оно је све по данас вође.
но тако да се на основу њега
не може добити ни приблинно,
а камоли тачно стање и посло-
вање ове Задруге. Тано, на
пример, на »„Рачуну  радиони.
це , који у књиговодству Задру.
ге показује успеху виду доби.
ти од динара 730.000— нњи-
жена је једна ставна од плин.
100.000.— која се овде исказује
нао добит на уштеди материја-
ла, ма да за овај рачун нв по-
стоји никаква спецификација
радова, нити калнулација. Став.
на је прокњижена по сећању и
нагађању, а руководилац Задру.
ге ставио је, да би се на нени
начин и кроз вњите показало
успешно пословање Задруте, и.
ако за то нема никаиве варана
ције. Сенђетар Задруге Свето-
лик Дреновац и поред нњиговог
ђе вршио је и даље обрачуне
и задужења усмено и у нњито-
водству нема никаквих донуме.
ната о раду саме радионице,
Приликом

·

билансирања

—

за
1946 годину направљено је ин-
вентарснко стање робе, које се
није сложило са стањем у књи.
гама. По матацинским књигама
појавио се вишак на сировинама
за динара  308.000.— Ењиговод-
ство се није трудило да пронаљ
ђе на основу чега му се поја-
звио такав вишан,. него та је јед_
ноставно вњинило кав Уна
фробе- и тако. слоњило крајњи

вњиговођу,

збир, што је сигурно за њих
било довољно.

Роба се издаје по требовањи-
ма фиснултурних друштава, али

се нигде не види да је дотично
друштво и примило требовану
ребу. Убшште се у пословању
Задруте не може видети коме
је роба издавана и да је потвр-
ђиван примитан издате робе,
ма са чије стране, Тако се даје
могућност да се роба износи,
исплати по одређеним макси-
мираним ценама а да после
не дође у руке наших фискул.
турних друштава него поједи-
ним црноберзијанцима, који је
препродају по својим ценама.
Издата готова роба из магаци.
на не вњиши се и по вомадима,
него само изражава У новцу,
тако да је уопште немогуће
доћи до резултата нолино је че-
та Задруга досада израдила и
нако је уопште њезино  посло,
вање, јер поред само ових не-
нолико наведених примера
крајње аљкавости а можда и
злонамерности, није било могу-
ће установити коначно стање,
нити уствари извршити нонтро.
лу пословања ове Задруге. До
коначних резултата моћи ће се
доћи тен након поновног књи-
жења свих постојећих  докуме.
ната. Због тога није ни чудо да
је досада У овој Задрузи не-
превидно нестајала роба, роба
се крала, Нестапо је 5,50 мет. ба.
лон свиле, 2 пара гојзерица 3
кгр ђона, табла ђона за 30 па.
ри пенџета итд.

Данас, каца смо прешли на
планску привреду, када имамо
Уредбу о финансиском посло-
вању, Закон о  једнообразиом
рачуноводству, не смемо. до-
зволити да се У нашим при.
вредним предузећима води тако
неуредно финансиско послова-
ње. Неуредно финансиско по-
словање је база за разне злоу-
потребе. Предузеће, Чоје нема
уредно уведене књиге које по
Закону мора водити, које не
води уредно #њиговодство, би.
гурно да неће моћи и не моме
да изврши производни плањ а
од извршења производног плана,
сваког па и најмањег нашег
предузећа, зависиће остварење ·
читавог Петогодишњег плана
Зато се данас немарност, аљна.
зост поема финансиском посло.
вању и не може разликовати од
саботаже, па и међе које ће
народна власт предузимати би-
ће једнако стрбге према свима
онима, који због неурђедног фи.
нансиског посповања онемогу-
УЛУ контролу рада предузећа,
онемогућују извршење нашег
привђедног плана,

. Лепосава, ОРЛОВИЋ

Основне организације, Кад џ

рејонски олбори

_

Народног

фронта

_

формирале су према

одлукама Извршног одбора На,

родног фронта Србије

_

више

секција, које треба да обухћа
те сву многострану делатност
Народног фронта и које имају
велики значај у проширивању
организација Народног фрон«
та пади испуњавања задатака

у Петогодишњем плану. Орга«

низације Народног фронта при,
ступају изради планова после
избора за нова руководства,

Организације Народног
фронта праве своје локалне
планове према специфичним
„потребама, не испуштајући из
вида главни задатак — борбу
за испуњење савезног и рећу-
бликанског плана и учешће на
радовима градског значаја, на.
рочито на извођењу грађевин-
ских радова.

У Трећем рејону основне ор.
ганизације Народног фронта
већ су направиле планове и
предале их рејонском одбору
Народног фронта, Извршниод.
бор Народног фронта Трећег
рејона, на основу тих планова,  

  

 

саставио је оквирни  рејонски
план. План ће ради употпу.
њавања и исправљања извесних

 

недостатака продискутовати на

рејонском пленуму фронта, ко-

 

  

ме ће присуствовати повере-

ници Народног фронта из по-
јединих предузећа и помоћи
својим опажањима и примедба.
ма да се план још боље упот-
пуни са обавезама за помоћ
производњи и радницима,

Навешћемо изводе појединих
обавеза из плана рада десете
основне организације Народног
фронта Трећег рејона који је
најбољи у Трећем рејону.

„Добровољни радови наше'
основне организације

1) Рашчистићемо рушевину У
Сарајевској улици број 5, ни
велисати је и планирати;

2) даћемо ралне јединице за
довршење калдрмисања Саре
јевске улице;

3) пописаћемо све поломљено
дрвеће и по добијању садни-
ца посадити ново;

4) вршићемо негу гробова по
улицама нашег блока у којима
су сахрањени пали борци наше
Народноослоболилачке

–

армије
и братских народа СССР.

На свим горе наведенимра“
довима даћемо 1785 радних
часова, а у назначеним радо“
вима учествоваће 285 фронто“
ваца наше освовне организа“
ције,
На радовима савезног, репу-

бликанског и градског значаја
даћемо такође 1785 радних 94
сова са 285 фронтоваца,

Социјално старање

1) Организоваћемо месечне
посете дечјим домовима И 06"
даништима;

2) пружићемо помоћ прили“

ком слања деце на летовали“
шта;

3) помоћи ћемо рад Црвеног
крста код сакупљања прилога
и других потреба,

Злравствено-хигијенска
секција

1) Спровешћемо агитацију 38
негу злравља родитеља и ЊЕ
Хове деце, сваки случај 060"
љења доставићемо Народном
одбору Трећег рејона;

2) обилазићемо болесне
фронтовце, а децу до седам
година наших фронтоваца 02
водићемо лекару на периолич
не прегледе;

3) спровешћемо акцију за с"
државање чистоће дворишта И

споредних просторија, а #40"
чито зграла које припадају •"
прави народних добара.

ж

На свим раловима и аккаје“
ма, које буде изводила ла
та основна организација 19
укупно 11.050 радних часова.

На овим радовима учествова“
ће 300. фронтоваца ваше 00108“
не организације“;
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Шта отежава

производни
У Закону о Петогодишњем

плану развитна народне
привреде ФНРЈ, чије су доноше_
ње наши народи поздравили са
одушевљењем и чврстом решено-

шћу да све његове ставке буду
испуњене па чак и премашене,
јасно је речено да „непроизвод_
не издатке у привреди треба
снизити', и да „потпуним иско-
ришћењем радног времена треба
створити предуспове за повећа_
ње плата и боље награђивање
трудбеника свих натегорија“,

Првомајски период такмичења
показао је да и поред многих
залагања и успеха, један део
радништва није довољно озбиљно
схватио своје задатке у испуње-
њу плана. На крајње резултате
мајског дела овогодишњег тан~
мичења и на његов исход ути-
дали су многи елементи, Чиње.
ница је да су ти резултати мо-
тгтли бити знатно бољи да је о,
браћена већа пажња отклањању
свих оних узрока воји су изази-
вали застој у раду и такмичењу.
Изостајање са посла, било да
је оно оправдано или не, и не~
рационало коришћење сваког
минута радног времена, то су
два момента из мноштва дру-
тих који су веома утицали на
крајњи резултат мајског дела

тавмичења у Београду У коме
су производни планови свих пре.
дузећа у просену испуњени за

99,82 од сто.

У мајском делу такмичења
дневно је изостајало са посла
неоправдано 3,6 од сто радника;
даљњих %2 од сто од укупног бро-
ја радника за своје изостанке
имало је оправцање, а поред

тога још #14 од сто радништва

налазило се на боловању. То
значи да 11,94 од сто радника
Београда није радило током тан_
мичења. Ако овим процентима
додамо и проценат раднина ко-
ји су забоцњавали и ноји износи
2,44 од сто од укупног броја
радништва за сваки радни дан,
тек онда ће бити могуће да до.

бијемо јасну слину узрона који

су проузроковали оних (0,18 од

сто неиспуњеног плана, односно
кедостатак оних великих проце-
ната премашивања плана.

Од свих предузећа Београда

проценат изостајања био је нај-

мањи у Београдској индустрији»

- на стругари „Макиш“, фабрици

охартије „Београд, „Југоштам_

пи“ и Заводу за израду војне о-

деће. У овим предузећима про-

ценат задоцшњавања раднина

креће .се до 0,4 од сто, што, У

поређењу са осталим предузе-

ћима, претставља велики успех.

Висока цифра оправданих и-

зостанака говори нам јасно да

је критеријум за „оправдано и.

зостајање“ са посла био преши_

рок и да су за оправдање изо-

станана постојале широке могућ,

ности.

Чести су случајеви, можда би

се могло рећи да је и општа по-

јава да се ни радно време није

користило рационапно, само за

производњу, чему оно сме једи.

но да слуши, и дасу У оквиру

тога времена свршавани разни

непродунтивни послови који не-

мају ничег заједничког са про=

изводњом: одржавање конферен-

ција, куповина и продаја на-

мирница, деоба бонова, налпбе и

рекламације итд. итд. С друге

стране многобројни разговори

по ходницима и губљење време-

на у посматрању туђег посла

(што је думност само мајстора

или партивође), затим разговори

двојице радника који раде на

суседним машинама, све је то

утицало ако не на сам кванти-

тет рада а оно на квалитет про-

извода,

Забушантство је појава која

је почела да узима приличне

размере по предузећима и због

које су укупни успеси предузе-

ћа умањени, јер део добрих и

савесних радника мора да надо-

внади пропусте оних који не.

мају те особине.

У предузећу „Октобарска сло-

бода“ мајстор једног одељења

 

сва   
ПРИВРЕДНИК“

  

———

процес
проводио је 50 од сто радног
времена у канцеларији разгова_
рајући 'са чиновницима. Због
тога покварени разбоји нису на
време поправљени и када је
због његове немарности машина
поправљена тен после два сата,
мајстор белени да је поправка
трајала свега пола сата. После-
дица таквог рада је неиспуњење
норме од стране радника (иако
је због тога крив не радник већ
мајстор), а самим тим и сниме_
на недељна плата,

Чести су случајеви да посло-
вође не припреме благовремено
потребни материјал, због чега
настаје застој у раду, а сасвим
је јасно какве су последице за-
стоја само од пет до десет ми-
нута: то су стотине неискориш.
ћених радних сати, хиљаде не-
довршених послова и застој у
производњи. Правилна организа_
ција посла, благовремена при-
према материјала и правилан
распоред кадрова на радним
местима од огромне је важног
сти за успешан производни про-
цес. за испуњење плана. А шта
се дешава: у Индустриј мотора
у Раковици мајстор.новач шест
дана није имао помоћника због
чега није могао да ради, док је
У исто то време један плаћени
радник У другом одељењу
чекао посао. Шта то значиг
То значи да није постојала
жоординација у раду између по-
словођа одељења, два радника
нису радила по шест дана, тро-
шкови производње су повећани,
посао није на време обављен.

Уобичајено је да се због по-
трешне исплате или ма које дру-
ге случајне неправилности ре.
вламације подносе у радно вре-
ме, уместо по завршеном послу.
Колико се на тар начин плаће.
ног радног времена утроши ни
у шта!

Решеност радништва Београ-
да да у остварење Петогодиш-
њег плана унесе и добру вољу
и пожртвовани рад, свест о то-
ме да ће се на завршетку плана
подићи ниво нмивота свих наших
грађана, приморава радне људе
ла се боре против ових много.
бројних, ситних, али ипак у це-
лини великих, недостатака, про_
тив лоших навика које утичу на
исход производње тиме што по-
скупљују производне трошкове"
ометају правовремено испуња.
вање постављених планова; ума-
њују реалну вредност надница
и навикавајуу на избегавање
дужности или на аљкаво сврша_
вање послова.

Број оправданих изостанака
мора се смањити само на оне
који се никако не могу избећи
(о неоправданим не треба ни
говорити — њих не сме бити).
Због свега тога треба појачати
контролу над изостајањем, узе-
ти оштрије мерило при правда-
њу. Код овога не само што у-
праве предузећа треба да
показују будност  појачавајући
контролу, не само што управни
одбори синдикалних подружница
треба да котролишу своје син-
дикално чланство. већ и цело.
купни радни колективи, сво рад-
ништво, мора да контролише се.
бе, мора да указује на све по-
кушаје неоправданог изостаја.

ња са посла, на све покушаје

забушанства и јавашлука, 'уби-
јајући њихову појаву у зачетну.

Доношење Петогодишњег пла.

на било је производ спонтаних
жеља свих људи наше земље да

се победи привредна заосталост,
да се земља подигне и стави у
ред најнапреднијих, да се по-

бољша и улепша живот свих ње,

них синова.

За испуњења тога циља, као

услов, постављају се даљи зада-

ци од којих су само један део:

борба против забушанства и

борба за подизање радне дис~
циплине.

Мање празних разговора, ма-

ње изостанакф исправно мерило

при давању боловања, а више

рада, више напора, више орга-

низације! Б. ВУЧКОВИЋ

· Исељавају ме, а ја директно укључен у државну при

Тде то2
· Код Гранапа. Купујем све што даје.

   
"ме уштеда је на 100

20 ОКТОБАР,

   

СТРАНА3

Рационализатори! ___ Сарадња ђачких
 београд-ких предузећа
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СТОЈАДИН
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ЈОВАНОВИЋ,
аутомеханичар Градског

–

сао-

браћајног предузећа,  прогла-

шен је за рационализатора за“

то што је оригинаљном рекон-
струкцијом и

_

комбинацијама

на пумпама за убризгавање
нафте омогућио да наши ауто-

буси и даље саобраћају. Извр-
шио је потпуно комплетирање
аутобуса „Ман“ бр. 13. који је
био потпуно растворен и и
мао само шасију и каросерију.
Јовановић је остале делове

(предњи трап, мотор, куплунг,
мењач, кардан, диференцијал,

управљач и кочнични уређај)

прикупио по кругу предузећа

„из делова који су били бачени

у старо гвожђе. Његовим 33

лагањем овај аутобус завршен

је за 425 часова, чиме је уште-

ђено 40% радног времена,

ЂУРА ФИЛИПОВИЋ, рад
ник Београдске текстилне ин-
дустрије, добио је звање ра-
ционализатора зато што је у

спео да на ударној полузи што-
фарских разбоја замени кожни

материјал са пљоснатим гво-

жђем. Овако конструисани део

издржљивији је десет пута
од досадашњих, у којима је
била употребљена кожа, а по-

ред тога цена овом пљоснатом
гвожђу је сведена на половину

у поређењу са раније |употреб-

љаваним делом. Стварни еко-
номски ефекат при експлоата-

цији тога дела биће двадесет

пута већи него досад.

ВЕСОВИЋ ПЕТАР, радник
Београдске текстилне инду-

стрије, успео је да упрости,
убрза и појевтини поступак 0'

бељења. За бељење 100 кома-

да платна тежине 1.183 кило-

грама досад је У предузећу
трошено 3400 динара

–

(хеми-

калије, наднице израде и оп

шти трошкови), По Весовиће-

вом поступку за исти рад се

утроши 2.400 динара, према то-
комада

1.000 динара. С обзиром на

производни план га 1947 го-

дину, уштеда ће бити око

130.000 динара. Поред матери“

јалне користи коју Весовићев

поступак доноси, важан је и

моменат да су у Весовићевом

поступку избачене из употре-

бе хемикалије које се данас

тешко добављају. Весовић је

проглашен за рационализатора.

 

 

ДУШАН ЖУРЖУЉЕВИЋ,
аутогеноварилац Бродоградили
шта на Чукарици, проглашенје
за рационализлтора због тога
што је пронашао справу коју
сам покреће при варењу ко-
тловских цеви. Натај начин он

свакога дана штеди један куб“

ни метар оксигена и дисугаса,

Употребом већ истрошених е-

лектрода за електрично зава-

ривање, које ду биле расходо-

ване, уштедео је предузећу о

ко 65.000 динара,-

  
ЧЕДОМИР

бравар Бродоградилишта на
Чукарици, проглашен је за ра-

ционализатора зато што је на:
правио машину за

_

оштрење
тестера за гвожђе. На тај на

чин постигао је велику уштеду

у материјалу, јер су досада
тупе тестере за гвожђе бацане,

 

ПРОКА МИШЉЕНОВИЋ,

металостругар

__

Бродоградили-

шта на Чукарици, проглашен

је за рационализаторазато што

је израдио моторне маказе за се
чење лима, Наовај начин успео

је да замени рад пет људи,
постигавши уштеду у времену
за 80%, док је продукцију по-
већао за 400%.

225

 

ЉУБОМИР РИСТИЋ,
вар Градског саобраћајног пре-

дузећа, истакао се У току пр
вомајског такмичења на изра-

ди вагона 104, 105, 106 и 107,

на монтажи кошева, где је пре-

бра-

бацивао норму за 40%. На
монтажи грудних греда пре-
бацио је норму за 35%. На из:
ради пескаонице пребацио је
норму за 26%.

   
ТОДОРОВИЋ,

родитеља и наставника

важан чинилац у васпитању

школске омладине

одитељи претстављају је“
дан од фактора који тре-

ба да помогне напредак шко-

ле, бољи успех и дисциплину

ученика. Па, како остварити

што тешњу „повезаност и са-

радњу школе и родитеља»
Школа свакако игра крупну

улогу у ударању темеља новом

васпитању и образовању омла-

дине, али да би она то са успе-

хом постигла, потребно је да

обезбеди свој систематски ути-

цај по свим питањима васпи-

тања на породицу и читаву о-

колину у којој дете живи. Ра-

ди постизања тога циља про~

светне власти су нашле и орга-

низационе форме, те су тако о-

сновани школски савети при

школама и педагошки активи

за децу претшколског узраста

при просветним органима на-

родних власти. И школски са-

вети и педагошки активи обу-

хватају све чиниоце који ути-

чу на васпитање и рад наших

ученика: наставнике, родите-

ље, ученике и претставнике ма-

совних организација. Главни

њихови задаци састоје се У от-

клањању супротности између

школе, дома и животне ствар-

ности путем педагошке пропа-

ганде међу родитељима. Акту-

елна предавања и родитељски

састанци су најважнији облик

овога рада. Заинтересовати ро-

дитеље за школски живот њи-

хове деце, објаснити им нове

демократске смернице наше

школе, упознати их са основ-

ним педагошким принципима,

обавештавати их о свакој но-

вини у школи која је заведена

ради постизања бољег успеха,

позивати родитеље да се заи-

ста укључе у заједнички посао
— све је то веома важно да би

се могли извршити главни за-

даци које пред школу постав-

ља народ и држава. '

Овај облик сарадње између
дома и школе, родитељски са-

станци, које су школски саве-
ти сазивали преко масовних

организација Народног фрон-

та и АФЖ-а, а и личним пози-

вом преко ученика, дали су

добре резултате. У школској

1946/47 години број посетила-

ца на родитељским састанци-
ма (који је раније био 15—

909, родитеља), попео се на
50—75%, а интересовање за о-

сновне школске проблеме у ве-

ликој мери се повећало.

Родитељски састанци се са-

зивају по нашим школама ра-

ди расправљања општих и по-

јединачних проблема.. Питање

слабог успеха на крају Т полу-

годишта била је тема свих ро-

дитељских састанака у школа-

ма. Изношење свих мера за

поправљање слабог успеха и

попуњавање празнина у знању
ученика пред родитеље било је
исто тако на дневном реду
свих састанака. О недисципли-

нованости и неуспеху из по
јединих предмета, нарочито У
нижим разредима, дискутовало

се на посебним састанцима ро-

дитеља.
Слаб успех већине ученика

није више брига искључиво

школских власти. Тим важним

проблемом у нашој земљи за-

интересовани су и родитељи и,

широке масе грађана. У ма-
њој мери се данас дешава да У
школу на родитељске састан-
ке долазе само родитељи до-
брих ученика, да се претежно
интересују какве оцене доби-

јају њихова деца. Али код ро-

дитељајош нису сасвим неста-
ла стара схватања према који-
ма сав свој интерес своде на
оцену, па се још увек дешава
да су родитељски састанци
пред крај школске године или
полугодишта најбоље посеће-

ни.
Слика родитељских састана-

ка по нашим школама ипак је

знатно измењена. Успело се У

окупљању родитеља око шко-
ле. Међутим, рад школских са-
вета и родитељских састанака
још није добио свој пун и од-

ређен садржај. Школски саве-

ти нису довољно улазили у ва-
спитне и образовне задатке,

нису заинтересовали у пуној

мери све родитеље, а помоћ

родитеља у решавању школ-

ских проблема није у потпуно-

сти остварена.

Не би се могло рећи да ро-
дитељи не схватају свој део

одговорности за васпитање и
добар успех своје деце у шко-

ли. На родитељском састанку
у Првој женској гимназији ро-
дитељи су се у својим излага-
њима самокритички освртали
на своје прилично лабаво ин-
тересовање за рад своје деце,
и на свој однос према школи.
Изражавали су жељу да упо-
знају све васпитне методе и све
напоре наставника у васпита-
њу омладине, како би их и они,
са своје стране у томе помо-
гли.
У Другој мушкој гимназији

родитељи су на састанку ука-

зивали, искрено и добронамер-
но, на поједине недисциплино-

ване поступке своје деце У
школи, па и на саме пропусте
наставника. Било је примеда-
ба и на рад наставника у шко-
ли, на претрпавање ученика

домаћим радом и неконтроли-

сање тога рада. ·
На родитељским састанцим

појединих разреда у Трећој
мушкој гимназији родитељи су
износили рђаве особине и на-
вике своје деце и саветовали
се са наставницима, како да се
то поправи. Међутим, нађе се
у неким школама да поједини
родитељи не схватају или не-
ће да схвате од колике је ва-
жности ова и оваква сарадња
са школом. Они још не схвата-

ју да брига око детета није от-
клоњена тиме што је дете упи~
сано у школу.
Родитељски састанци у на-

шим школама су, у већини слу-
чајева, добро организовани али
нису довољно садржајно при-
премљени, Материјал за диску“
сију није каткад брижљиво о-
дабран, постоји још много до-
садних теоретисања. Дискуси-
ја, према томе, није увек ствар-
на ни актуелна.
Специфичне прилике у једној

београдској (Четвртој мешови-
тој) гимназији захтевале су да
се родитељски састанци и са-~

ветовања са наставницима не
одржавају у Београду због у-
даљености места у којима уче-
ници и родитељи станују. На-
ставници ове школе одлазе у
поједина места у околини Бео-
града и тамо одржавају састан-
ке са родитељима из тога ме
ста и околних села. Досада је
одржано 10 оваквих састанака
(у Врчину, Рипњу, Раковици,
Реснику итд.). Масовне органи-
зације и народне власти тих
места помажу наставницима у
организовању састанака на ко-
јима родитељи добијају оба«
вештења о успеху ученика, њи-
ковом понашању, здравственом
стању. У исти мах се и настав-
ници упознавају са условима
и породичним приликама под
којима ученици живе. Досада
су се директор и наставници
ове школе састали са 90% ро-
дитеља својих ученика. Роди-
тељи са села срдачно примају
наставнике и прихватају упут-
ства о потреби надзора над
радом ученика. Они су свесни
да су њихова деца преко чита-
ве зиме, због путовања и дру“
гих тешкоћа, мало радила.
Поред родитељских састана“

ка и појединачних обавешта-
вања родитеља, постоји и дру-
ги облик сарадње родитеља и
школе — „дан отворених вра-
та“. То је новина у нашим шко-
лама, а уведена је по узору на
совјетске школе. Она је оства-
рена у свим школама где то с-
могућују реални услови за рад,
У одређене часове, једнога да-
на седмично, наставници при-
мају ђачке родитеље и обаве
штавају их о успеху и влада-
њу њихове деце. Саветују се
са њима о мерама које треба
У појединим случајевима пре~
дузети. Ти се часови обично
одређују у доба после завр-
шетка рада, да би били при-
ступачни радноме свету. Тако
родитељи могу чешће, без дан-
губе и замарања, долазити у
школу и увек знати како на-
предују њихова деца. На тим
часовима могу видети писмене
задатке и остале радове своје
деце, и сазнати за њихову у-
редност или аљкавост, Кроз
наше школе у ове дане прође
велики број родитеља. У Пр-
вој мушкој гимназији школу
посете овога дана и по 80%
родитеља. У неким школама
посете су слабије, а у некима
се дан отворених врата не о-
држава редовно.
Иако школа није успела да

окупи све родитеље, јер се
известан број родитеља одно-
си пасивно и према овој вр-
сти сарадње, ипак се осећа
живљи интерес родитеља за
рад ученика у школи.
Неоспорна је чињеница да

сви родитељи желе, како се о-
ни сами изражавају, да њихо“
ва деца добро напредују У
школи, па према томе сви ови
облици сарадње би требало да

обједине бригу родитеља и на-
поре наставника и да родитеље
што више приближе школи и
школском животу. У неким
школама; где се овако радило,
осећају се већ извесни резул-

тати: уредније похађање шко-

ле, систематскији рад учени-

ка, боља дисциплина у шко-

ли и на улици. Истрајним на-

стојањем у овоме правцу до-

биће се, свакако, плодни и по-

зитивни резултати.

Дар. ГРАБОВАЦ



    

Кад бивши министар
тражи запосљење

Из Београда ће се расс-
лити бСеспослена лица.

— Шта знате да радитер
— Знам да освећујем каме-

не темељце.
 

ПРЕД ДЕЧИЈУ НЕДЕЉУ

НАША ДЕЦА
гаранција ведре

будућности
Ми волимо сву децу.

Нама су сва деца мила
(Лењин)

атили смо много под не-
народним режимима бив-

ше Југославије  Патили смо
много 32 време тешке фаши-
стичке окупације. А са нама
и наша деца. Искрвавили смо
много у борби за ослобођење
од фашистичког ропства и те-
рора, А са нама и наша деца.
Кеља за слободом и мржња
према непријатељу дала је сна-
ге за жилаву и упорну борбу.
Уз одрасле и омладину борила
су се и деца. Курири, водичи,
борци, радници у позадини.
Није било посла кога се ниду
прихватала и деца. Херојска
борба дала је децу хероје.
Срећни у слободи прнонули

смо да обновимо порушену и

 

опустошену земљу. На том
делу су и наша деца. На ра-

дилиштима су и пионири, „Не
сме рука да злбољи ни за од-
мор да замоли“, А у школама

свуда као потстрек речи вели-

кога учитеља; учити, учити,
учити.

Један од главних услова на-

ше ведре будућности јесу до
бро однегована и правилно ва“
спитана деца.
Зато се у нашој земљи уво-

ди од ове године „Дечја не-
деља“ посвећена деци.

–

При

знање деци, љубав деци, брига
за децу, подизање деце,

моћ деци у њиховом развија-
њу, радост и ведрина деци, —
ето, то је оно основно што ће
се кроз Дечју недељу у сва

ком граду, у сваком месту, У
сваком селу

ћи. Дечја недеља биће годиш-
ња смотра нашег рада у бризи

за децу и биће потстрек за

даљи рад. Један дан у Деч-

јој недељи биће посвећен мај-

ци — признање ·материнству
и помоћ жени — мајци у ње

ном лепом али одговорном по-

зиву.

Дечја недеља почеће 1 јуна

и завршиће се 8 јуна, најра-

доснијим даном за децу — да-
ном пионира.

Београд се озбиљно припре-

ма за Дечју недељу. Народне

власти и народ, као и увек,
заједно. Изложба, украшени

излози приказаће рад

—

одра"
слих за децу и рад деце. Пу-
тем предавања на широким
конференцијама рејона, по пре-
дузећима, на родитељским са-

станцима, на састанцима же-

на, преко чланака упознаваће
се најшири слојеви како треба
неговати дете, како га правил“
но васпитати и оспособити за
живот кроз школу и стручно

образовање, кроз пионирске и
омладинске организације, како
ће кроз правилан избор звања

осетити највећу радост живота
У раду и бити најкориснији на-

роду. Али Дечја недеља мора
да буде и недеља дечје радо-
сти. Зато ће се организовати
приредбе, позоришне претста-
ве за децу, излети у село, по:
сете нашим великим предузе-
ћима и најзад на пионирски
дан отварање дечјег

–

парка

културе.
По- улицзма и предузећима

продтаваће се специјалне значке
за Дечју недељу, а сав приход
Дечје недеље употребиће се за
подизање нових дечјих 'уста.
нова, .
Сви ми знамо да ћемо са нај“

већом радошћу учинити све да
не само Дечја недеља што 6о-
ље успе — она ће уз заједнич-
ко залагање свих нас бити и
корисна и весела — већ да што
пре остваримо речи великог и-

ницијатора и руководиоца на:

ших победа и успеха, друга
"Тита: „Створићемо вам отаџ-
бину, такву земљу у којој ћете

бити срећни и весели.“
Љубица ЖИВКОВИЋ

" снабдевање

по--

наше земље иста: |
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УРБАНИСТИЧКИ ПРОБЛЕМИ БЕОГРАДА

 

Како би се могло решити питање

београдског пристаништа и транспорта
Е]аш први Петогодишњи

план удара чврсте теме-
ље и нашој електрификацији.
Како електрификација није ви-,
ше предратна трговина скупом
струјом и најјевтинијим рудар-
ским надницама, већ масовно

читавог

—

народа
најјевтинијом струјом, значи
управо обрнуто од онога што

је било пре рата, то се и про-

блеми урбанистике из основа
мењају. Оно што је пре рата
изгледало немогуће, данас са
јевтином енергијом постаје че-
сто само проблем добре воље.

Како би, обезбеђени јевти-
ном струјом, приступили реша-

вању проблема београдског
пристаништа»

Каже се да Београд лежи на
Сави и Дунаву. Међутим, то
је само прича, Београд упорно
остаје и љежи на својој висо-
равни, а од његових речнук
обала деле га четири појаса
запрека, које га скоро са свих
страна опкољавају.

Први појас запрека су ње-
гове неизграђене, неприступач-
не и негостуљубиве обале.
Други појас запрека су оне ши-
роке мочваре дуж целе дунав-

ске стране и већег дела савске
стране. Трећи појас је вештач-

ки створен. То су оне две гло-
мазне станице, онај синтетич-
ни тунел на новом пристани-
шту који је јединствена грађа

на свету, као и сви они желе-
знички насипи. Четврти појас
запрека су стрми обронци »
неизграђене цесте.

Колико муке, дангубе и тро-

шка, колико труда за бродаре,

коње и купце док се довезе
мало дрваза зиму од обале до
вароши! Да нема тих силних

запрека у претовару и превозу

грађевинског материјала, Бео-

град би двапут јевтиније гра-

дио станове. Колико би и на

мирнице (биле јевтиније, да

је повољно решен проблем

београдских пристаништа! Ско-

ро сви артикли, као песак, ка-
мен, цемент, цреп, цигла, браг

шно ин остале намирнице, го-

риво дрво, угаљ, машине и 0-

стало долазе у Београд Са-
вом и Дунавом. Ти масовни
артикли и јевтине сировине те-
шко подносе скуп транспорт,
то јест скуп превоз и још ску-
пљи претовар. Ситни песак из
Саве, који се пре рата вадио
батером за три динара, у Бео-
граду је постајао десет пута
скупљи. Фрушкогорски камен
је на Дунаву коштао 18 дина-
ра, а у Београду је био три
пута скупљи. Слично је и са
горивом и осталим артиклима.
Цели тај терет лретовара и
скупог превоза са обале до ви-
соравни падао је на београд-
ске грађане, било у скупљим

киријама, било у скупљем жи-
воту. Урбанизам нам није дао
о томе никакве статистике, али
неће бнти претерано ако твр-
димо да би живот у Београду
био бар 20% јевтинији, кад би
се најбоље решио проблем пре-
товара и превоза на београд-
ском пристаништу.

Међутим, по силним природ-
ним богатствима, која га са
свих страна опкољавају, Бео-
град има све услове да постане
један од најбогатијих велегра-
дова. Он лежи између две нај-
јаче водене снаге Европе: Ђер-
дапа и Дрине, као и на најва-
жнијој артерији централне Е-
вропе — Дунаву. Управо ради
тога морао би посветити све
своје бриге свом пристаништу,

Цели претовар у пристани-
шту и данас се врши на рука-
ма и леђима, јер четири ди-

залице служе скоро искључиво
за транзит с лађа на вагоне,
тако да Београд има мало ко-

ристи од тога. То ново приста-
ниште је за лађе заправо пот-
станиште, јер оне не могу да
употребе своје дизалице за
претовар. Ново пристаниште је
још упропашћено синтетичним
тунелом, који спречава коли-
ма слободан приступ до уске
обале и одузима драгоцено ме-
сто великим магацинима и си-
досима, који се у свим свет-
ским лукама налазе баш на ме-
сту тог непотребног синтетич-
ног тунела. Најновије облага-
ње обаде са цементом и са
ромбоедриским прилазима је
веома слабо решење за механи-
зирање претовара, јер га упра-
во онемогућују. Да и не гово-

римо о оном најстаријем начи-
ну претовара преко лађа и мо-
стова, који се прилагођују про-
мени водостаја и који искљу-
чују не само механизацију пре-
товара, већ и потпуно онемо-
гућују прилаз колима.

Исконски непријатељ свих
добрих решења проблема бео-
градског пристаништа је о-
громна разлика у водостају Са-
ев и Дунава. Та је разлика до-
стигла још пре 20 година ско-
ро осам метара, а данас, услед
раније изградње толико нових
насипа уз Дунав и Саву (Пан-
чевачки Рит, Нови Београд и
остало) мора да је још већа,
јер свака река којој се пречи
да иде у ширину мора да иде
у висину. То је једна од нај-
тежих последица индивидузл-
не хидротехнике о којој смо
доста говорили. Да имамо до-
вољно великих вештачких језе-
ра у Дунаву и Сави, градња
свих пристаништа на Дунаву
и Сави била би веома једнс-
ставна и јевтина. Колико би
било мање багеровања, коли-
ко би била боља пловидба, ви-
ше и јевтиније струје, више жи-
та и текстила и колико мање
поплава и суша, а више риб-
њака! Изгледа да борба за ве-
штачка језера добија све ви-
ше присталица али и све ви-
ше огорчених противника спо-
ља. Будући Београд не може
да чека док се та борба довр-
ши док се наиме не изједначи
водостај у Дунаву и Сави по-
моћу великих акумулација во-
де. Због тога ми предлажемо
овакво решење:

Хидротехника нас учи да те-
оретски треба 367 кубних ме-
тара или м“ воде са једним
метром пада да би се добио је-
дан киловатчас струје, Но, У“
след губитака енергије у тур-
бинама и електричним машина-
ма, практично треба око 450

  

И. ЛЕМИН

 

. зера,

Пуштена је у предају седамнаеста свеска

„ПОЛИТИЧКЕ БИБЛИОТЕКЕ“

0 ПРОБЛЕМУ
АНГЛО-АМЕРИЧКИХ

ОДНОСА
Поруџбине слати на поштански фах 53, Београд. Нена све-
сњи је 5— дин. Књижари и ревизори уживају 20% рабата.
Првог јуна излази из штамле ХУЛП| свеска „Политичке

библиотеке“

БОРБА КИНЕСКОГ НАРОДА ЗА СЛОБОДУ
И НЕЗАВИСНОСТ

В. Маслеников: Грађански рат у Кини

К. Евгенијев: О политичкој ситуацији у Кини

кубика воде са једним метром
пада. То је свакако много во-

де, али нам зато један кило-

ватчас може и много воде да

дигне. Обично се узима да је-

дан киловатчас може да дигне
око 250 кубика воде један ме-

тар високо. У томе је кључ ре-

шења београдског пристани-
шта.

Данас нас киловатчас струје

кошта 200 пара, а ускоро ће

нас коштати 10 пара поставно

Београд. Образложићемо и до-

казаћемо како Београд може да

добије струју по 10 пара, По-

стоје две врсте хидроцентрала.

Оне које остају лети и зими

са мало воде и зато морају

радити у друштву са калорич-

ном централом. Све имају дво-

струку амортизацију, за хидро-

централу и за калоричну цен-

тралу, а сем тога морају да

вечно купују веома скупи у“
гаљ, Зато ове дају скупу стру“

ЈУ.

У другу врсту спадају оне

хидроцентрале које раде У
друштву са великим вештач-

ким језерима, која им језера

увек дају бесплатан погонски

материјал. Отпадају дакле тро-
шкови за угаљ и отпада амор-
тизација за другу калоричну
централу. Но ове хидроцентра-
ле имају и друго огромно пре-

имућство, што им све трошко-

ве за амортизацију хидроцен-

трале и вештачких језера пла-
ћају пољопривреда и саобра-
ћај. Јер пољопривреда и сао-

браћај имаду толико огромне

користи од тих вештачких је-
да се њима потпуно ис-

плаћује да плаћају хидроцен-

траљли амортизацију,

Тако да овим хидроцентра-
лама остају само трошкови за
уздржавање и надзор, и амор-

тизација за далековод и тран-

сформаторе, Сви ти трошкови
не изнашају код великих хи-
дроцентрала никако 10 пара
по произведеном и доеведеном
киловатчасу,

Колективна свест не познаје
појам амортизације, но то смо
споменули да би уверили пргд-
ратни менталитет који је у на-
шој техници још прејак, И-
сто је тако важно да
Београд може да добије та:
кву, скоро бесплатну струју, У
свакој затраженој количини,
јер ће веома тешко бити исцрп-
сти неисцрпне водене снаге
Ђердапа и Дрине.

Узмимо, ради песимиста, да
ће струја бити по 50 пара, да

ГРАЂЕВИНСКИМ РАДНИЦИМА БЕОГРАДА ОБЕЗБЕЂЕНИ СУ ИСХРАНА И СТАНОВАЊЕ

  
Са почетком грађевинске делатности грађевинским радницима пружане су све могућности пристојног живота,
броја новосаграђених станова, за грађевинске раднике отворене су на градилиштима мензе

 

     
     

        

       

  

морамо воду просечно дизати

4 метра високо и да морамо

дигнути око 10.000 кубика во-

де, јер толико треба просечно

да се дигне лађа од 600 тона

изнад највећег водостаја Саве

и Дунава. Рачун нам вели да

ћемо и у том случају потроши-

ти за струју по 50 пара све-

га 160 динара, или за сваку то-

ну товара 25 пара, Кад би пак

струја била по 10 пара, онда

долази само 5 пара за тону.

Кад би пак хтели подићи ла-

ђу још више, онда би за сва-

ки даљи метар висине требало

још 6 пара за тону, односно

2 паре.

Узмимо сад као пример ону

природну удубину где се на“
лази бивше игралиште „Баск
испод Француске улице. Са ба-

герима покретаним јевтином

струјом електрификације изду-
бимо ту увалу још за неколико

метара. Ако рачунамо два хек-

тара и три метара дубине, он-

да би требало уклонити 60.000

кубика земље, Копање багери-

ма и пренашање земље врпца-
ма може да стаје највише 10

динара кубик, дакде око пола

милиона динара. Ако на дну не
нађемо иловачу, које има сву-
да по Београду, морамо дно

насути највише са пола метра

иловаче, дакле са 10.000 куби-

ка. То ћемо добити бадава, јер

ће нам свака нова кућа која се

гради радо довести на место
иловачу;

Кејови би били сасвим ниски,

много нижи него на мору, по-

што речне лађе мање газе и
у базену нећемо имати плиму
и осеку, јер ћемо само помоћу

електричног ' дугмета управља-
ти водостајем базена. Довољ-
на је висина од 4 метра (пола
метра темеља, 2 метра у во-
ди и метар и по над водом).

Код стругаре имамо већ го-

тов канал који би се могао
продужити испод железничког
насипа, што багери могу јев-
тино да израде. Код целе рад-

ње била би четири већа тро-

шка: железнички мост преко
канала, комора за лађе са гво-

зденом уставом или вратима,
пумпна постројења и кејзви

око базена. с

Замислимо сад у том вештач-
ком базену 10 лађа које исто-

варују својим дизалицама гра-

ђевински материјал, гориво,
брашно и остало одмах из ла-
ђа у кола или оближње мага-

цине, силосе или отворене про-
сторе. Ако би рачунали уште-
ду у претовару, превозу и да-

нашње магазинирање робе по
Београду, сигурно би нам
испао рачун да би Београл ви-
ше уштедео за месец дана не-
го што би изнели сви трошко-
ви за канал, комору, базен и
пумпе.

Тиме би на најјевтинији на-

чин биле савладане све запре~

ке: разлика у водостају, про-

блем најбољих кејова, мочваре,

железнички китајски зид и у

спони Београда.

Та се радња може вршити
добрим делом масовним или
механизираним радом. Свакако
трошкови не би прекорачили
пар десетина милиона, а Бео-
град би уштедео годишње нај-
мање милијарду динара, што
одговара капиталу од 20 мили-
јарди,

Радња би била готова са Уу-
дарничким темпом за пар ме-

сеца.

За ову актуелну сугестију 0
изградњи мањих лука на ду-
навској или савској страни, би:
ло би корисно да чујемо и про-
тивно мишљење,

М. БОРЕЛИ

па

у којима они добијај Поред БЕКНКОГју о ш
сну храну по врло повољној цени, Слике приказују деобу ручка у мензи грађевинских радника на Северном баНИ
трашњи изглед спаваонице станова за грађевинске раднике у Босанској улици. Сваки радник има обезбеђену, чисту, постељу

са довољним бројем потребне ћебади '

 

Разлог

„Америка је забранила
давање виза за одлазак у ју.
гославију због југословецскиу
„несређених прилика“ у 36

МЉИ .-« |

 

— Ма, кажем ти, скроз на.
скроз несређена земља! Гдегод
погледаш све нешто граде!

При КОНОЧНОМ
ОЦоњивОњУ УЧСНИКО

Не СМЕ бити
ПОТОШТОњО

Де завршетка шкопске |
дине има још непун месеу

радних дана: По гимазијама су
одршали врло озбиљна саветовј-
ња педагошки антиви, стручни
активи, разредна већа, наста,
нични савети, школски савет,
Простудиране су све могућности
да се омогући што већем броју
ученика да моме с успехом к-
вршити разред,
Омладинске и пионирске ор.

ганизације су са синдикалном по
дружшницом већ претресле пита,

ње слабих ђана и извршиле ра.
според помоћи коју ће у оквиру

училачних група указати не
ставници У повећаном броју ван.

редних часова (јер се они од
почетка П полугођа одржавају)
и одлични ученици

Одрмани су и последњи роди

тељсни састанци, где су и роди,
тељи примили обавезе да по
оштре нонтролу над радом свој
деце. ,

Све је припремљено. И до нра-

ја школске године ће се ради
синдиката и омладинских орга-
низација искључиво исцрпљивати
на овом горућем пробпему; што

више ученика оспособити да 34"
врше разред

Мора се баш сад скренут
пажња на један ванман моменат

(Ове године је као резултат о

бјективних услова постало могу“

ће заузети нормалан—нканав од«

говара нашој стварности—кри-

теријум оцењивања по нашим

школама. Сви су у томе били
сагласни. Такав критеријум мо. |

ра да остане неповређен до по
следњег дана шкопске године

Наша омладина је у првим ре.
довима. У остварењу

—

задатака

који се пред њу постављају. Не“
успех по средњим шнопама |

тешка рана за нас: Нас т

а забрињава велики број с1о
бих оцена. Али последица стра“

ха никано не сме да буде тако

звано попуштање на завршету

шнолсне године; ублажавање У |

рила оцењивања, усвајање %
вих или оних оланшавајућих %

нолности које ће се ту ин 140
износити,

То би много штетило, Међути“
задржавањем истог критеријук“

оцењивања, наши ученици

видети да ми заиста хоћемо 0
њих да створимо омладину

знањем; они који раде уочиће

да су ваљано награђени за 670

рад, а нерадници ће морати 15

сносе поспедице свога нерате

Наша помоћ, старање и брига

се исцрпљују искључиво У све»

страној помоћи нашим учени“

ма да овладају знањима. Ми сио

чврсто одлучни да наша омпа

дина, да би што норисније уче

ствовала У електрификациј“

индустријапизацији, мора 25"

влада науком, и то је оно зао

нам намеће став У оцењиваћу

њихових знања:

Треба да знају и родитеље. |

ученици и наставници, па |е |.

до завршетка школске године ОН

пун месец радних дана, 154

потребно уломити све вета

завршетан школске године

што успешнији, како бисмо

били задовољни.

Наш успех и наше задово!Е

ство зависи од тога — поли“

ћемо и над нових снага унључ

пио иврошењесадопна о|
дишњег плана.

Ђорђе С. СМИЉА
директор УП мушка 6

|

НИЋ .

|
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Такмичење у повртарству
за заставицу Месног синдикалног већа.

азвој радничко - намеште-
' ничког повртарства у Бе-~

ограду је врло повољан. С 06-
зиром да многи радници и на-
мештеници немају довољног
искуства у повртарству, да не-
мају довољну количину по-
требног алата, да се нису на
време снабдели семеном и да
све радове у баштама обавља-
ју после рада по предузећима
и установама, ипак је квалитет
обраде радничких башта про-

сечно задовољавајући.
Сетвена поткомисија Месног

синдикалног већа обишавши
велики број башта могла је да

констатује да је највећи део

површине обрађен. Нису обра-

бене само оне површине које
су предвиђене за сетву кром-

пира и расада. Један од нај
бољих колектива у обради ба-
шта је колектив Синдикалне

подружнице „Беле воде“ у Ма-

кишу, који обрађује 10 хекта-

ра земљишта. Радници овог ко-

лектива досада су обрадили

највећи део земљишта засадив-

ши готово све врсте поврћа.

Тамо је расађено 50.000 стру-

кова раног купуса, 10.000 стру-

кова паприке, 35.000 парадај-

за, 3.000 плавог парадајза и та-

ко даље. Колектив има 14 то-

плих леја од по 16 метара. До-

сала је произведено преко

500.000 струкова разног раса-

да. Овим расадом снабдевани

су остали колективи и поједин-

ци, а њихова цена по струку

кретала се од 0.30 до 0.835 ди-

нара. по комаду, док се цена

на тржишту кретала од 0.50 до

1 динар. Колектив има још У-

век довољне количине расада,

парадајза, купуса, кеља, тако

да може да подмиривећи број

потреба појединаца и других

"колектива којима је расад по-

требан.

Врло добре резултате пости-

гао је колектив

број 46 Савеза просветних рад-

ника, који обрађује 15.000 ква-

. дратних метара земљишта на

Бањици, То земљиште обрађе- ·

но је необично добро и засе-

јано је готово свим врстама

поврћа, чијем је неговању по-

свећена велика пажња. Добро

су обрађене и баште подру“

жница предузећа „20 октобар“,

Народног одбора Шестог ре-

јона, Синдикалне подружнице

· музичара и Подружнице број 3

· Савеза финансиских службени-

ка.

 

Подружнице .

Међутим, поред колектива
Који су показали успех у раду
има и таквих који нису сетви
посветили довољну пажњу. Та-
кав је случај са колективом

Подружнице основне школе
број 13,'чије је земљиште сла-

бо обрађено, засејано је до-
брим делом кукурузом, леје су
испретуране и очигледно је да
се радило без довољно доброг
плана. Управни одбор Синди-
калне подружнице ове школе

треба да се позабави радом
свог сетвеног колектива и ла
му пружи потребну помоћ. И-

сто тако потребна је хитна по-
моћ колективу бродоградили-
шта на Чукарици коме управни
одбор Синдикалне подружни-
це треба да помогне да се б6о-
ље организује.

Као добар почетак потредно

је истаћи пример мензе преду-

зећа „Пролетер“ из Жаркова,

која обрађује око четири хек-

тара земљишта. У идућој го-
дини и остале мензе треба да

следе овај пример, јер ће на

тај начин постићи независност

од довоза поврћа на пијаце, а

поред тога имаће свежије и

знатно јевтиније намирнице.

Велики пропуст у овогоди-
шњем радничком повртарству
учињен је тиме што површи-
не предвиђене за расађивање

расада паприке, парадајза, ку-
пуса нису досада биле уопште
коришћене. У идућој сетви о-

вакви случајеви не би смели да

се догађају. До пропуста је до-
шло због тога што јесењој

сетви није приступио готово
ниједан колектив ни појединац,
иако су још јесенас могле би-

ти засејане многе врсте повр-
ћа (салата, спанаћ, јесењи бе-
ли лук итд.). Да су неискори-

шћене површине благовремено

засејане јесењим поврћем, да

нас велики број радника и на-
мештеника не би морао да пла-

ћа спанаћ по 10 динара а са-
· лату по 8.

Изучавању стручне литерату“
ре о повртарству није посвеће-

на довољна пажња, због че-
га су многе баште обрађене по-

четнички и невешто, Да би не-

достатак стручне спреме от-
клонили и надокнадили, изве-
сни појединци падали су у још
веће грешке и узимали веће

површине земљишта него што

су били у стању да обраде.
Мако је овогодишња сетва

отпочела добро, игко су сви

изгледи да ће она дати добре

резултате, не смемо се ослања-

ти на то да ће ове године вре-

менски услови бити повољни,

већ се треба унапред припре-

мити и предузети све потреб-
не мере за успешну борбу про-

тив евентуалне суше која је

прошле године тако тешко по-

годила радничко-намештенич-

ко повртарство. Због тога је

потребно, свуда где је то мо-

гуће, осигурати пумпе за на-

водњавање, цеви, бурад за пре-
нос воде и кофе за заливање

поврћа.

Елан, којим је отпочело ово-
годишње повртарство, треба

непрестано подржавати и поја-

чавати, То ће се постићи само

кроз такмичење појединаца и

колектива. Мора се констато“
вати чињеница да такмичење
између појединаца и колектива
није још довољно развијено У

радничко-намештеничком повр-
тарству. Дужност управних сд-
бора. синдикалних подружница

је да организују такмичење
између појединаца у свом ко-
лективу. Месно синдикално ве“

ће организоваће преко своје

сетвене поткомисије такмиче-

ње између колектива и водити

евиденцију тог такмичења.

току маја, по завршетку сетве,

Месно синдикално веће преда-

ће на заједничкој конференци-

ји прелазну заставицу, најбо-

љем колективу, односно поје-

динцу који је постигао највеће

успехе у обради баште.

Велимир ЦАКЕЉИЋ

 

ИЗГРАДЊА НОВИХ РЕЧНИХ
КУПАТИЛА У БЕОГРАДУ

 

Једно купатило на Сави

Б соград има мали број реч

них купатила, која ге мо-

гу задовољити потребе једног

великог града у летњим дани-
ма. Грађани Београда су услед

тога приморани да се купају

ван купатила, на такозваним

„дивљим“ плажама.

Досада су постојала три ку“

патила на Сави и то два град-

ска код „Шест топола“ и код

Сајмишта, и једно приватно

„Смиљево“ код „Шест топола

Подизање и уређење беетрадских паркова,

| травњака и скверова

|

|тородини планом пред“

виђају се велики радови

на преуређењу и уређењу Бео-

града, Питање уређења парко-

ва, травњака и уопште зелени“

· ла града заузима значајно ме-

сто.
За: првих шест месеца Пето“

годишњег плана треба уреди-

ти све садашње београдске

паркове и уличне травњаке,

Радове ће изводити

·

стручно

особље отсека за паркове уз

помоћ масовних организанија.

Стари, већ постојећи паркови,

преуредиће се и улепшати, за"

пуштени скверови ће се поново

засадити травом и шибљем, а

празни плацеви ће се парки“

рати где год је то могуће.

Од старих паркова преуре-

диће се Мали Калемегдан. На

Малом Калемегдану има пуно

погажених травњака, _шиоље

је у нереду, стазе су пуне

рупчага. Шибље ће се лепо

поткресати, обновиће се зеле-

нило, изгажени травњаци ће

се засадити новом травом, а

стазе ће се изравнати и посу-

ти шљунком,
Топчидер је омиљено место

за недељни одмор. Наш радни

свет одлази тамо недељом ла

се одмори од градске буке.

Топчидер већ дуго није уређи-

ван и његови извесни делови

су потпуно запуштени, Ти де-

лови ће се раскрчити, травња-

ци ће се уредити и засејати

новом травом. Старо иструлело

дрвеће ће се повадити и заме-

нити новим, Топчидер ће по-

стати јединствен, велики, леп

и пријатан парк који ће заиста

служити радном свету за од

"мор,

Скверови по улицама Бео-

града овако запуштени као са

да, право су ругло, А те мале

зелене површине усред огром-

ног асфалтног простора треба

да служе као украс. Зато ће

се сви ти скверови паркирати

и уредити. Уредиће се сквер

код Ауто-Команде, код Сењач-

ке пијаце, код Дома Југосло-

венске армије, код Мостара, на

Лекином брду и код Официр-

ског дома. Већи скверови ће се

претворити у мале паркове, а

мањи ће се само засадити тра-

вом.

Плац између поште и Народ

не скупштине ће се претворити

 

у леп парк. (Ту је био базен
који је још зимус извађен. Зе-

мљиште је стајало доскора ра-
зривено, није било могућно-

сти да се приступи раду. Сад

су почели радови на уређењу
тог парка, Парк ће бити са

три терасе. Земљиште ће се

тако нивелисати да се изјед-
начи висина Булевара Црвене

армије и Косовске улице. Те-
расе ће бити у виду партера.

Партер је површина парка 32-

сејана најразноврснијим

_

нве-

ћем. Свакако да ће тај, тако

модерно уређени парк мтого

допринети лепоти нашег гра-

да. И

Такође ће се претворити У
парк земљиште са друге стра-
не Народне скупштине, у Влај-

ковићевој улици.
Травњака готово и нема по

Београду, а уколико их има 0-

ни су неуредни, изгажени. У,
свим улицама где је могуће за“

ливање засадиће се травњаци.

Травњаке ће засадити фрон-

товске организације уз помоћ

стручњака из Отсека за парко-

ве. ,
Дворишта свих београдских

школа ће се претворити у нар“
кове. Уколико у дворишту не-

ке школе већ постоје мали пар“

кови, они ће се само уредити.

У јесен ће се извршити по-

пуњавање зеленог заштитнот

појаса Београда. Тај појас о>

бухвата Београд са источне,

јужне и западне стране.

Београду треба много зеле-

ниља. Али се одмах не може
све учинити. Засад ће се извр-
нити само ситнији радови, то

јест створиће се мали нови

паркови и преуредити стари.

Каоније, са изградњом Београ-

да, створиће се још неколико
великих паркова. За неколико
година Београд ће бити сав

у зеленилу. То ће много зна-

чити како за лепши изглед
града тако и за здравље ста-

новника, Јер, паркови «уплућа

На Дунаву постоје два купати-
"ла и то бивше ђачко и пио~

нирско, и неколико приватних

која су ницала ес ове и с оне

стране Дунава прошлог лета.
Највећи дневни капацитет свих

ових купатила је 10.000 купа-

ча, што ни приближно не мо“

же задовољити потребе за вре-

ме топлих дана. У Земуну, иза

Рибарске пијаце, има једно ку-

патило које је завршено про-

шле године У октобру месену

и јон није употребљавано.

Да би се ова ситуација бар

унеколико побољшала, Извр-
шни народни одбор предвиђа

ове године изградњу још три

велика речна купатила. На гор“
њем врху Аде Циганлије из-
градиће се велико стално ку“

патило, које ће ове године мо-
ћи да прими око 3000 купача

дневно, а предвиђа се и про

ширење истога у наредној го-

дини. На Ратном острву код

Земуна изградиће се такође

једно велико стално купатило
са дневним капацитетом од
3000 купача. Треће велико реч-

но купатило изградиће се на

Ади Борчи на Дунаву са истим
капацитетом, Ово последње не-
ће бити стално, већ пловеће.

Код свих ових купатила Град-
ско угоститељско предузеће о“

твориће ресторане. Сва ново-
изграђена купатила моћи ђе

дневно да приме око 10.000
Београђана. Разуме се да и ова
три велика купатила не могу
задовољити потребе једног ве-
ликог града и да ће морати и
даље да постоје „дивље“ пла-
же.

За ову сезону набавиће се пи

превозна средства за нревоз

купача и то три моторна мам“

на п две дереглије. У изгледу

је набавка извеснот броја

спортских чамаца,

Стара купатила су сва опрем-
на за овогодишњусезону, Ко-

ја ће отпочети 1 јуна. На спла

ву купатила код „Шест топо“

а“ врше се поправке, које ће

до почетка сезоне бити завр-

шене,

Изградња великог купатила
на Ади Циганлији почеће у
најскорије време и треба да
буде завршена у јуну месецу.

Сва три нова купатила ће се
градити са извесним закашње«

њем, тако да неће бити завр-
шена за први месец овогоди-
шње сезоне,

Надлежне установе морале су
раније

_

обезбедити

–

потребан
материјал, и никако се не мо-
же оправдати закашњавање с

купатилимао нијој је изград-
њи давно, благовременобило

   

СТРАНА 5

Све у своје време
СОДСЈРТЈУИ

 

— Где ћете, децо, с тим лигнитом%

— Спремамо за зиму! Знамо ми да се прасе не гоји уочи |

Божића!

 

"ИЗ ЦЕНТРА ГРАДА
смеће се износи ноћу

ЈУправа градске чистоће ор-

ганизовала је ноћно изно-

шење смећа из зграда које се

налазе у ужем центру Београ-

да. Граничне улице круга из

кога се ноћу износи смеће су

Париска, Узун Миркова, Бра-

ће Југовића, Косовска, Буле-

вар Црвене армије, Народне

Републике, Немањина, Балкан-

ска, Народног фронта, Рељи-

на, Сремска, Обилићев Венац

и Грачаничка.

Ноћно изношење смећа ор-

ганизовано је у интересу са-

мих грађана, ради њихове

здравствене заштите, затим ра-

ди побољшања хигијенске слу-

жбе у најпрометнијем делу

нашег града и ради растереће-

ња дневног саобраћаја. Смеће

се износи ноћу у времену од

91 до 5 часова, а сама служба

је тако организована да се

сваке треће или четврте ноћи

износи сметлиште из сваке

зграде.

Ноћни рад на изношењу сме-

ћа захтева од радника велике

напоре и спада међу најтеже

физичке радове, Међутим тај

рад отежавају и поједини гра-

ђани, који нису са довољно

разумевања "увидели потре-

бу ноћног изношења сме-

ћа. Није усамљен случај да по-

једини грађани и поред звоње-

ња не отварају капије или их

затворе када виде „ђубрета.

ре“, говорећи да дођу сутра
увече. У неким зградама уоп-
ште нема ноћног звона или је
у неисправном стању. Има до-
ста случајева да станари ба-

цају ђубре поред канти иако

има довољан број канти које

стоје ненапуњене У неким

зградама станари бацају у кан-
те шут, циглу, шљаку и други
материјал, изко су канте одре-
ђене само за бацање органског

ђубрета, а изношење горњег
материјала врше друга преду-

зећа. Тако су неке канте биле

тешке по 150—200 кт. што са-
мо повећава и онако тежак рад
око изношења сметлишта, _
Потребно је да еами грађа

 

ни отклоне ове и сличне те

шкоће и да омогуће да се рад

на ноћном изношењу сметлиз

шта што успешније обавља. У“

права градске чистоће је изда«

ла упутства својим органима

да се не износи смеће из о“

них зграда где се и поред де

помене наведене неправилно“
сти не буду отклониле, а ре-

кламације таквих грађана се

неће узимати У обзир. К 1

'Драгослав ИВКОВИЋ
Ул. Мије Ковачевића 4а |

  

ДВОМЕСЕЧНИ КУРС КРО-
ЈЕЊА АФЖ-а ПЕТОГ ·:

РЕЈОНА 7.

последње времм АФЖ
Петог

_

рејона показује
велику активност. Оспособља~
вају се жене у разним занати-
ма како би користиле својој
породици и себи, па и целој
заједници, ·
Тако је 28 априла у Основ

ној школи број 14 отворен
двомесечни курс кројења 84
домаћице овог рејона. Интере“
совање је било врло великог
За течај је предвиђено највише
60 полазница, али их се прија
вило много више, па ће АФЖ
Петог рејона ускоро отворити
и други течај кројења,
Овим двомесечним  курсом

кројења руководи чланица Из~
вршног 'одбора АФЖ-а Петоћ
рејона Марија Гајгер, мајка па
родног борца Јована Гајгерау
студента технике кога су фаз
шисти 17 августа 1941 године
са још четири друга обеси
на Теразијама, :
Да би колико - толико и же

не домаћице учествовале у из
вршењу петогодишњег плана,
све течајке са своје стране обе=
ћале су да ће по свршеном
курсу, пошто добро науче кро-
јење, радити за домове п обда-
ништа, за ону децу чији роди“
тељи активно учествују У иза
вођењу петогодишњег плана. ,

Деса СТОЈИЉКОВИЋ ;

Два пионирска дома
узалуд очекују завршне радове
]рошле јесени  Просветно

одељење Извршног на-
родног одбора отпочело је да
гради два пионирска дома У
Београду. Оба дома, у Кара-
ђорђевом парку и у Студент-
ском парку, већ крајем прошле

године била су углавном 3»
вршена. Требало је још само
поставити под у просторијама,
затим довршити радове око
канализације и спровођења

струје.
Са овим радовима требало је

отпочети првих дана нове гра-
ђЂевинске сезоне, односно по-
четком пролећа, како би се до-
мови  оспособили за пријем
пионира. Међутим, иако је гра-

ђевинска сезона већ доста по-

одмакла, још увек завршни ра-

дови У овим домовима нису
отпочели. Напротив, око домс-
ва стоје разбацане цигле, вели.
ке гомиле ископане земље, го-
миле шута итд. што даје врлд

ружну слику депо уређеним
парковима.   

Корисност домова по пархо=
вима за пионирску организа-,
цију је врло велика. Известан
број београдске деце неће мо-
ћи у току овога лета да оде
ван града у равна летовалишта
која организује Извршни на“
родни одбор. Да би се на неки
начин деци која остају у Бео«
граду пружила разонода и да
би имала могућности да у и-
сти мах и уче, Градски одбор
Народне омладине организовао
би рад са пионирима У самом
дому и око њега, наравно тех
по завршетку изградње ових
домова.
Из ових разлога, 4 налазећи

се већ пред летом, Просветно
одељење Извршног народног
одбора требало би да убрза
радове око коначнот завршет=
ка пионирских домова, Како
радови нису обимни, то би
пионири Београда врло брзо
могли да имају још једно ме“
сто где би весело и корисно.
провели 'ово лето. "

Данашињи изгледпиовирског домауКарађорђевомнарну;
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_ Примеран рад
_ особља Градске

болнице ·
ежала сам доста дуго У
Градској болници, где је

нада мном др Богдан Косано-
вић извршио операцију тумо-
ра. За читаво време док сам
била у болници, и пре и после
операције, др Косановић је
показао не само према мени,
него и према свим болесници-
ма, необичну пажњу. Свакога
дана он се интересовао за ста-
ње здравља болесника, _оби-
'лазио их, при чему се увек
родитељски опходио.
Поред њега, и болничари и

болничарке заслужују

_

сваку
похвалу. Исто као и др Коса-
новић, и они су водили стал-
ну бригу о нама болесницима.

Увек би нам прилазили са пу:

но љубави и нежности, што,
верујем, да је такође заслуга
др Косановића,
Било би потребно, сматрам,

ла се сви лекари углелају на

хирурга др Богдана Косано-
вића, а болничко особље свих
осталих болница, на

_

особље
Градске болнипе.

Е Мамхасина БИЧКОВ

текстилна радница

Слогина 25

»

„КОНАЧИШТЕ ЗА О-
ЗБИЉНУ ГОСПОДУ“
Добрињској улици на
згради број 12 на видном

месту стоји плехана табла са
крупним словима: „Коначиште
за озбиљну господу“ Добрињ-

ска 12, 1 спрат преко пута Му-

зеја кнеза Павла“!
Давно је у новој Југослави-

ји нестало господе, кнеза Па-
вла и кнежевог музеја, који је
претворен у Народни музеј, а-

ли ето остала је и још увек

стоји табла, ваљда да би пас

још потсећала на мрачну про-

шлост.
Илић М, БОЖА

Дрничићева 20

.

КАКО ДА СЕ ОВО
ПРОТУМАЧИ!
адим У текстилном пре
дузећу

_

„Космај“.

–

Док

нисам имала службу замолила

сам настојника зграде у Бал-

канској улици 35 да станујем

код њега привремено помажу-

ћи му при чешћењу зграде док

не добијем запослење; Сада ка"
да сам запослена по завршетку

рада потребан ми је већи од-

мор и тишина а то у настој-

никовом стану немам, Звонце

ме преко целе ноћи буди а и

дању се нема мира. Стога сам

се обратила Станбеном отсеку

и молила да ми додели за ста

новање празну руинирсну со-

бицу у Балканској улици број

35 коју би ја сама оправила и

оспособила за становање. Ову

празну собицу држи сада би:

феџија чији је локал у истој

згради и користи је као шупу

иако већ има шупу која је до

вољно пространа и затворена.

Све ово навела сам У својој

молби али је провером свска.

ко друкчије утврђено и молба

је одбијена.
Сметрам да провера није из"

вршена правилно и да према

томе извештај није могао бити

тачан. Ово тврдим стога што

се лице које је вршило прове-

ру није обратило ни повере-

нику куће ни настојнику него

само бифеџији, задовољившисе

и усвојивши оно што му је о

вај написао.
Љубица ЖУЛУМОВИЋ

Балканска 35
•

„АРОДНИ НИВЕР-
ЗИТЕТ“
Катанићевој улици ва
згради 21 још од про-

шлог лета стоји п..пис са ис-

палим словима који се чита
„ародни ниверзитет“. Вероват-

но је то некада био Народни
универзитет Четвртог рејона
оји је одавно престао да ра-

ди, а о чему сведочи и овако
накарадни натпис. Кад би На-

родни универзитет радио, си-
гурно би натпис био поправ-
љен, а ако већ не ради, онла
би га требало одмах укло-
нити,
Да би слика била потпунија,

изнад овог натписа, при врху
зграде, стоји још увек круп-
ним словима натпис „Дом дру-
штва Књегиња Љубица“ —
натпис кога је требало давно
уклонити.

_

Иначе пролазник
може да добије утисак да "о

„Друштво“ још увек постоји и
то у истој згради са Народним

универзитетом .
· Драгољуб АЛЕКСИЋ

Његошева ул, бр. 69
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Управник биоскопа шамара — милиционар гледа
да се после утврдило да имам

смога маја саопштено нам
је у гимназији да ће

пионири Треће мушке гимна-
зије сутра ићи у биоскоп са
својим руководиоцем. Деветог
маја у 2,30 пошли смо у био-
скоп „Београд“. Тамо смо се
сместили, али пошто су сва ме-
ста била заузета ја сам сео
заједно са другом у једну фо-
тељу. После пола сата, када
је филм већ почео, дошла је
разводница којој се учинило
сумњиво то што седимо двоји-~
ца на једној фотељи. Она ме
је упитала да ли имам карту.

А.Ел
УХА ;

2,

Ја сам одговорио да немам
код себе и да се карта налази
код руководиоца. Разводница
је отишла и после кратког вре-

Хајка на пацове у ресторану на

Пре неки дан био сам на
Калемегдану у Градском

ресторану. Одједном један ве-
лики пацов прошета мирно ис-
под столова. Он још није ни
прошао, а за њим ушета дру-
ги, И то би ваљда ишло тако
редом, да одједном не улете
неки велики вучјак и настаде
бесомучна јурњава, претурање
столова и столица. Грађани по“
кушаше да ухвате кера. Међу-
тим једна келнер рече:
— Не, немојте га никако хва-

тати јер ће онда да побесни
и да уједа!

Настаде општи страх и гра-
ђани се прибише уза зид оче-
кујући да пацов изјури напоље
и да се ова трка смири Ако
се овакви случајеви буду че-
шће понављали, верујем да ће
ово постати крај јурњаве и

Х

мена се вратила са милицајцем
који ме је одвео у канцеларију
биоскопа. Тамо ме је дочекло
један младић, мислим да је био
управник биоскопа. Ја сам по-
чео да му објашњавам шта је
у ствари, али он није хтео да

Наше

[П »знато је да од 1 до 10.
грађани врше уплате код

Поштанске штедионице и по-
шта. Тих дана је навала на
шалтере велика. Та чињеница

изгледа да је непозната само
тим установама јер. да је по-
зната тих дана у Поштанској
штедионици не би радила са-

мо два шалтера на уплатама за
Београд, док су десетак звр-

јали празни; а код Поште 1 са“

мо један шалтер за продају

поштанских образаца и вред-

ности. Можете мислити коли-

ки су били редови, колико че

кања, негодовања и протеста
од стране грађанства»

Зар ово мора битир Сигур-

жож х

хајке на пацове а никако крај
одмора и разоноде,
Управа Градског ресторана

треба да поведе више рачуна
о појави пацова и да гледа на

УД

 

неки начин да их отклони, а
не да пушта кера да овај тре-
би пацове. Мислим, да то није

Код Градског млекарства у
"Кр. Милана улици јогурт се служи

у изломљеним чашама

ђем У млекару Градског

млекарства у Краља Ми-

лана улици, преко пута Офи-

цирске задруге, да бих се о-

свежио јогуртом. Приђем каси

и платим за две чаше јогурта

по 2,50 динара, свега 5 дина-

ра. Када сам добио јогурт по-

гледам чаше, окренем их и ви-

дим да су обе биле изломљене

на ивици. Ни једна ни друга

чаша није била цела. Ивица

чаше, била је сва исечена, тако

 

да сам једва успео да попијем

јогурт а да се не посечем. То

није било случај са мојом ча-

шом, односно моје две чаше.

Загледао сам и друге из ко-

јих се пило, Кад свих су ру-

бови били исечени.

Налазим да би санитетски

' органи могли повести више ра-

чуна о Градском млекарству и

осталим сличним радњама, јер

овакве искрзане чаше прет-
стављају опасност за оног ко

из њих пије, За време док сам
"био у продавници нисам при:
метио да је и један гост полу-
пао неку чашу. Због тога ми-

слим, да вероватно услед“ џе-

пажње службеника који перу
чаше долази до ових искрза-

них ивица на чашама, Зато је
потребно да се на њих обрати

пажња, јер они непажљивим

радом не само што упролашћу~

ју народну имовину, него исто-
времено стварају опаспосг за
све грађане који пију из раз-
бијених чаша.

Цветко МИЛОВАНОВИЋ

службеник Претседништва
Владе ФНРЈ

ме саслуша него ми је опалио

такав шамар да сам се морзо

придржати за сто да не бих

пао. За то време ту је стајао

милицајац и мирно посматрао
шта се ради, не рекавши ни

једну реч протеста. Разуме се

%ж ж

карту, али, тек како тако, ја

извукох шамар.

Костић МИЛАН

ученик 3 разреда

мушке гимназије —

Баба Вишњина ул. 36

погрешке и пропусти

но да не мора, када би се ви-
ше мислило.

Је ли вам пало у очи да от-

сек за снабдевање ИНО-а ни

једног месеца не пропусти да,

после објаве о издавању на-

 

мирница грађанству, не чини
исправке. Једном се исправља
количина, други пут купони,
а трећи пут и издавање саме

Калемегдану
најбоље средство за уништење
ових штеточина!

Топличин Венац 10

Миладин БАНИЋ

ж

„Није за
вих дана прошао сам по-
ред „Батине“ продавни-

це ципела у Краља Милана у-
лици и видео у излогу савр-

шене ципеле са дуплим ђо-
ном. Цена по пару износи 590

динара. Када сам затражио

ципеле речено ми је да ципеле

нису за продају и да ће тек

за који дан бити пуштено У

продају 140 пари ципела те

врсте. Свакодневно сам дола“

зио и распитивао се али од с-
вих ципела више није било ни

трага. У излогу је још увек

стјала ципела са дуплим ђо-

ном, цена по пару 590 дичара.

Пошто сам затражио објашње=
ње зашто управа ову робу др-
жи у излогу кад је нема за
продају, одговорено ми је да
продавница има одобрење од
Министарства трговине и сна-
бдевања да овако излаже ро-
бу. „

Пролазећи Булеваром Црве-
не армије поред излога „Бати-
не“ продавнице видео сам и-

жжх

робе, За месец мај у томе је

постигнут рекорд. Први пут је

објављено да се издаје једно,

други пут друго, и док се то

довело у сагласност требало

је да прође десет дана, а роба

је издавана на парче.

Ово се не би смело дешава-

ти и не би се десило да се

придржавало

_

оне

—

народне:

„Испеци па реци“, тј. добро

"простудирати, па тек онда 06-

јавити, — јер се овако стиче

утисак да у том Отсеку није

све у реду.

Навели смо само два приме-

ра, а има их много више слич-

них. Овакав рад Као штетан

треба сузбијати. Сигурно сред-
ство да се оваквим појавама

стане на пут били би стручни

органи које би Контролна ко-

мисија свакодневно слала да
контролишу _рад и на самом

месту заводе ред, а комисију
обавештавају о ономе шта су
нашли, шта су урадили и шта
треба урадити да се ове ружне
и штетне појаве отклоне,

Часлав СТЕВАНОВИЋ
Косовска 27

ж

продају“
сте ципеле, цена 590 динара,
продаја уз дознаку и 35 једи-

Када сам ушао у овуница.

 

продавницу и затражио пипе-|

 

ле, одговорено ми је да овак- :
ве ципеле они немају, него да
ће се оне продавати тек кроз
два месеца.
Сматрам, да није лепо изла-

гати робу која није за продају

и да је треба изложити тек

онда када она стварно може
да се прода,

Миленко БОШЊАК

Топличин Венац 10

У нашој земљи постоји слободна продаја
Пре неколико дана дозна-

ла сам од своје рођаке
да на пијаци „Зелени венац“
има сувог меса у слободној
продаји,

Отишла сам на пијацу, па,
видевши у месарској · радњи
код Покрајца, суво месо, уђем
и запитам да ли могу и ја до

 

бити сувога меса,
— Ако имате бон, — одго.

вори ми службеник који мери
и сече месо,

— Немам бон, али сам до-
"знала да се данас продавало У
слободној продаји, — рекох ја
врло учитаво.
— Није истина, — викну ми

Срећан човек

  ,

– Сипађ, брате, само сипај кад те нико не МебнЕ и
Мени сваки час градирају, и

 

са стране неки човек, вероватно
власник радње, — нема меса.
— Молим вас, — објашња

вам ја, — моја сестра је купи-
ла данас,

— То није истина,. Свакако
је купила кости, — виче и да-
ље онај човек,
– Није кости него месо, —

тврдим ја и даље, и питам га
зашто виче на мене

—

када ја
врло учтиво питам.

~— Шта ви мислите, — нер-
вира се он, — питам ја вас шта
има код нас у слободној про-
даји2

— Молим вас немојте вика-
ти, ако има у реду, а ако нема,
опет лепо, само вас молим до
не вичете, — и изађох из рад“
ње. За мном пође и један чо-
век те ми рече врло љубазно
да погледам у „Ветсеруму“,
јер да је свакако тамо било из-
давање меса у слободној про:
даји,

Отишла сам у „Ветсерум“ и
заиста добила сам суво месо
без бона.

Овим својим дописом хоћу
да саопштим месару Покрајцу
да у нашој земљи постоји и
слободна продаја не само меса
него и многих других ствари
које су потребне народу, и да
му истовремено посаветујем
да се понаша углађеније пре.
ма грађанству.

Зелена ЋОСИЋ

   
  

  

  

  

——

ГРАЂАНИ БЕОРРМА
луг.~

 

Ко је надлежан
да уклони Кра»

љевске грбове
"А ко се неко од странаца

вози трамвајем број 2

може лепо да види у Карађор-

ђевој улици, испод стубова

моста који је порушен, два

краљевска грба уклесана у ка-
мену величине једног квадрат-

ног метра. Ових грбова има и
испод степеница са друге стра-
не, Грбови толико упадају у

очи да се странац са пуним

правом може упитати да ли је

ова земља још краљевина или
република.

Уклањање ових грбова не
претставља никакву тешкоћу
и, са мало воље и сналажљи~

вости уличног актива фронта,
они би се могли уклонити, Ве~
рујем, да ће се наћи пута и на

чина да се ови грбови уклоне

или бар префарбају да конач-

 

но нестане и ових посебних
грбова из нашег лепог и пре
порођеног града.

Б. М. 1
Топличин Венац 10
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ТРАМВАЈСКИ САО-
БРАЋАЈ ТРЕБА ДА
СЛУЖИ РАДНОМ НА-
РОДУ

ЈЛаија трамваја број 6 је
најоптерећенија линија у

Београду Увођењем у саобра-
ћај трамваја број 7. који иде
добрим делом пруге број 6, 0-
ва линија је прилично расте“
рећена, Градњом окретнице
трамвајске пруге број 6 у Де
чанској улици растерећен је
саобраћај у центру града. Све
то доприноси много бољем ра-
звијању саобраћаја на једној
од главних саобраћајних ар“
терија, која иде Булеваром Цр.
вене армије.
Међутим, почетна трамвај-

ска станица пруге број 6 код
Народне скупштине није до
бро постављена. Путници који
излазе из трамваја морају да
пазе да не падну под точкове
равних возила, којих у тој
улици има врло много, Мислим
"да би било много корисније и
сигурније за путнике да се по“
четна трамвајска станица по“
стави на углу Дечанске улице
преко пута „Борбе“ тачно на
завршетку ново саграђене 0
кретнице Тамо је саобраћај
много мање развијен, путници
могу без икаквих опасности да
изађу из трамваја и да прела“
зе много мање прометну УЛИ“

цу. Тиме би се заловољиле
жеље и потребе путника —
радног света, а саобраћај тре
ба да буде постављен тако
да најбоље одговара жељама
и потребама ратлнога света

Арсепије ЉУМОВИЋ
Ђорђа Вашингтова 4

 

У Бродоградилишту
Чукарица нема више

·  неписмених
М ссеца септембра

године, под руковол“

ством учитеља Баје Дедића
из школе број 26 са Чукарице

отворен је у Бродоградилишту
Чукарице аналфабетски теча.
који је обухватио све Непи“
смене раднике Овај течај 32
вршио је рад са успехом
сви течајци су испит положи“
ли. Тиме је остварено стопро“
центно описмењавање радника
овог предузећа Као награду
радницима - течајџима КУ
турно-просветна комисија 29
ла је по један „Приручник 3
аналфабетске течајеве“ затим
по једну књигу „Роса на 6810"
нетима“ од Ћопића као #
једну брошуру „800 године
Москве“ а учитеља Бају Дели“
ћа за залагање, наградила
повчано
Радници овог предузећа 108"

жили су отварање вишег 100"
светног течаја, како би упот“

пунили своје стечено знање
уздигли се Културно и 1860
спремни могли боље да УЧе
ствују у извршењу петогоди
шњег плана,

|

Предраг ДИМИТРИЈЕВИЋ
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Може ли се решити питањерегистра.
ције кКултурно-уметничког друштва·

„НИКОЛА ТЕСЛА“·
ош пре три месеца, при~
купивши потребна доку-

мента, управа културно-умет-
ничког друштва „Никола Те-
сла" послала је једног члана
управе у Унутрашње одељење
ИНО-а ради добијања дозво-

ле за рад друштва. Одговор
ји био следећи: „Потребно је
да молбу потпишу члалови
старе управе (пре 1941 годипс);
потребан је записник са по-
следње седнице пре рата; по-
требно је да Месно синдикал-

но веће стави своје мишље-
ње.“ итд. итд. Знајући да је
архива друштва пропала за
време окупације и да нисмо У
могућности да прикупимо пот.

писе оних који су водили дру-

штво пре рата, делегат упра-
ве друштва дао је одговор У

томе смислу, нагласивши да не
треба тражити потписе оних
од којих је друштво зависило
пре рата и који су били неми-
нован терет друштва.
Међутим, разумевања у У-

нутрашњем одељењу није би-
ло, После разговора са друго-

вима из синдикалних форума,

који су дали своју потврду о
неопходности што бржег реги-
стровања друштва, као секре-
тар друштва упутио сам се по-
ново у Унутрашње одељење
ИНО-а. У дискусији, која је
тамо настала, да бих се боље

споразумео, дотакао сам се и
нашег Устава, односно онога
дела о синликату, додавши да
мишљење Месног синдикалног
већа постоји на приложеној

молби. Међутим, и овога пута

одговор је био исти као и ра-
није. Другарица, која је тамо
радила, позвала се на Закон о
удружењима, нагласивши да

смо задоцнили са тражњом 06-

нове рада друштва. Одгово-

рио сам да није важно да ли

ће то бити обнова рада или

почетак новога рада и да је
главно да се ради. Другарица

је саветовала, да због тога

што нема за сада оснивања но-

вих друштава, наше друштво

треба да се фузионише са не-

ким другим, Изразивши своје

чуђење и нагласивши да ће ла

реферише о томе како наше

друштво постоји без одобре-

ња, због чега ће. вероватпо,

бити забрањено. Интересантно

је да један члан — службеник
Унутрашњег одељења ИНО-а

као да не живи у данашњици

и да нема појма о ономе што

се писало у дневној и синди-

калној штампи, из које се мо-

гло да види да је друштво ове

године освојило прелазну за-

ставицу Месног синликалног

већа, да је једно од најмасов-

нијих друштава у Београду, да

доследно спроводи линију Је-

линствених синдиката итд. итд.

На крају разговора другарица

ми је рекла да доћем у поне-
дељак, олносно кроз четири

дана, за које ће време она 0

нашој ствари, „разговарати .
а

Када сам кроз четири дана
дошао, она ми је објаснила да
је разговарала са другом који
познаје прописе ове врсте по-
словања и да јој је он рекао
како смо ми морали да имамо
неко одобрење раније, одобре-
ње привременог карактера, ко-
је ја морам да донесем. Одго-

ворио сам да такво уверење

ми нисмо никада имали, јер да

смо чекали одобрење, ко зна
кад би отпочели са радом. Ре-
као сам другарици да више не

могу да долазим због тога што

другарица овде за столом, не
познајући суштину ствари, до-
носи одлуке које се тичу :
чланова културно . уметничког
друштва „Никола Тесла“, не
знајући за онај велики труд

који чланови друштва улажу

у свом раду и не обраћајући

ЈЕ

нимало пажње мишљењу Ме-
сног синдикалног већа, као нај-
вишег синдикалног форума У

Београду,

— Друже, друже! Дај ми
твој број телефона. Ја ћу 0-

пет да разговарам по вашој

ствари и јавићу ти.

"Дао сам свој број телефона

као и телефона синдикалних

форума на које треба да се

обрати, али сумњам да ће ми

овакав чиновник, формалиста и

бирократа, ма кад моћи да да

позитиван одговор. Зато је је-
дино решење даљег опстанка

уметничко - културног

—

дру-

штва „Никола Тесла“ да своју

ствар преда у руке синдихал-

них форума и наше народне

штампе.
Милот КИЋЕВИЋ

 

Душ пут једног писма

[ радско предузеће за тек-

стил и обућу Гратекс

својим писмом број 5098 од 8

априла 1947 године тражило је

од Државног осигуравајућег

завода — Дирекција за На-

родну Републику Србију, по-

словница Београд, — да извр“

ши осигурање једнога дела и

мовине којом Гратекс распола-

же, а У смислу члана 6 основ-

ног Закона о државним при

вредним предузећима. Ово пи-

смо је отпремљено од Гратек-

са 8 априла 1947, а кад је при-

спело „ДОЗ-у“ не знам, али

из писма број 714 од 22 апри-

ла које је „ДОЗ“ упутио Гра-

тексу види се да је писмо број

5098 од 8 априла било ре-

шено тек 22 априла, то јест по- -.

сле 14 дана. Да су у питању
само 14 дана па да се некако

и оправда, али није то све. Пи-

смо број 714, које је „ДОЗ“на-

писао. 22 априла, предато је на

 

пошти тек 10 мајатј. 18 дана

касније, што доказује поштан-

ски жиг на писму.

Из овога се види да У Др-

жавном осигуравајућем заводу

ради неки чиновник бирократа,

коме ни најмање није стало до

тога да ли ће народна имовина

бити осигурана или не. Ми-

слим да би Дирекција држав-

ног осигуравајућег завода тре-

бало да поведе рачуна о та-

квим чиновницима и предузме

 

Да ли надлежни чиновници који

"раде са таксама

оводом изласка 1 броја

часописа

_

„Фискултура ,

требало је дасе добије одо-

брење за „поштарину плаћену

· у готову“.

Направио сам молбу и однео

у дирекцију Пошта у Палмо-

тићевој улици Пошто

менутог часописа, друг заме-

ник шефа из поштанског оде-

дења вратио ме је да донесем

три примерка часописа, Када

сам донео 3 броја „Фискулту“

ре“, тада ме је вратио да па

 

ани

_

напишем

На готову“. Вра-
учиним и

онео тра-

жене примерке, нашто ме је

заменик шефа, увек исто лице,

упутио да на молбу прилепим

таксену марку од 10 динара и

на сваки број часописа по. 5

дин. таксе и прилепим таксе“

насловној
„такса плаћена
тио сам се да и то

после једног дана д

познају законе

ну марку од 30 динара у го

тову за решење. Када сам до-

нео ове таксене марке у вред-

ности од 55 динара шеф мије

саопштио: „Па то је државни

часопис! Не треба такса!“ Вра-

тио ми марке и послао ме у

архиву да заведем молбу.

архиви ми је шеф архиве тра-

жио наново малопре скинуту

таксу. Када сам му објаснио

случај, одговорио ми је да

сам у праву.
Интересује ме зашто они ко-

ји раде са таксама добро не

проуче Закон о таксама и дају

сва обавештења одједном, а

не да овако јурим пет шест

дана без икакве нарочите по-

требе. Уместо да се убрзава

рад и постане експедитивнији,

појединци бирократишу и оте-

жавају посао.

Друга је ствар то

ја купио марке од

новца. Ако сваки дан купим по,

десетак марака, онда ћу ја

због туђих неисправности це-

лу моју плату дати на таксене

марке које ми после нико неће

да прими. Треба одржавати

курсеве по струкама, тако да

свако постане мајстор своје
струке да други не испаштају

због туђе лењости, незнања и

аљкавог односа према раду.

Балабан МЛАДЕН

Топличин Венац 10

што сам
државног

потребне мере, Када се ради

о осигурању народне имовине

од пожара и од провале, где

се рачуна на сваки сат, онда

се појединци у државној слу-

жби не могу и не смеју неод-

говорно односити према раду

који им је поверен.

Ђуро ВУЧЕТИЋ
намештеник Градског

предузећа за, текстил
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БРОДОМ „БЕОГРАД“
до Ђердапа

— Организацији излета треба посветити више пажње –

 
трчећи, сав зајапурен, са

великом торбом на леђи-

ма, стрчао је низ кеј последњи

путник и показавши карту, У-

шао у брод.
— Готово! Полазак! — вик-

нуо је дебели морнар и гур-

нуо мали, узани мост који је

везивао брод сакејом.
Пиштаво је засвирала сире

на. На командном мосту дру“

„Београд“ у Ђердапу

ги капетан брода окренуо је

машински телеграф који је ла-

ко зазвонио. Брод је задрхтао,

заклатио се, бацивши са стра-

не воду која се на површини

претворила у пену. Ускоро са

видика су нестали људи што

су дуго и стрпљиво махали

марамама, Брод је ушао у воде
Дунава.

:

 

Радни колектив Бродоградилишта на Сукарици

подигао спомен-плочу палим друговима

Велики Дан победе, 9 мај,
прославио је радни ко-

лектив Бродоградилишта на
Чукарици једном лепом свеча-

шћу: тога дана откривена је

спомен-плоча радницима и уче-

ницима који су пали у народ-
ноослободилачкој борби.

Дивно урађена спомен-плоча
од црног мермера, са петокра-
ком звездом на врху, постав-
љена је у средини Бродогради

лишта. На врху спомен-плоче

исписане су речи: „Слава бро-

дарским радницима палим као
жртве дивљег фашизма и па-

лим борцима на бојном пољу

за слободу.“ Затим су исписа-

на имена погинулих радника

и ученика. Из Бродоградили-

шта је погинуло њих 41 и то:

четири ученика, четири брава-

ра, три машин-бравара, два

метало + стругара, 11 бродоко-

вача, два заваривача, два лив-

ца, два бродо-тесара, четири

столара, два фарбара, један

кројач, један лимар, један та-

петар и један физички радник

и један благајник. Испод име-

на налази се „Повеља“ написа-

на у стиховима, коју је напи-

сао столар Чеда Поповић. У

Повељи пише:

„Почивајте мирно ви хероји
славни,

Бродарски радници, див јунаку
равни,

Пред сенама вашим кунемо се
ево,

Захвалан је вама наш колектив
цео...“

Спомен-плочу је открио прет-

седник синдикалне подружни-

це електричар Дамњановић, У

присуству целог радног Ко-

лектива, чланова породица из-

гинулих радника и делегата

радника из Ријеке и Трста. О"

младина Бродоградилишта по-

ложила је диван венац.

Ова скромна спомен-плоча

у кругу Бродоградилишта сто-

 
Радници бродоградилишта пред спомен-илозом

ји данас не само као захвал-

ност палим друговима, већ и

као путоказ за нове снаге и

прегнућа целог колектива за

остварење Петогодишњег пла-

на, новог и бољег живота за

који су најбољи радници и

дали своје животе.
П, ДИМИТРИЈЕВИЋ

 

Истекао је рок

предаје докумената

за радне књижице
рајњи рок предаје доку-

мената за добијање рад-

них књижица од Инспектора-

та рада био је утврђен за
мај. Међутим, управе преду-

зећа, односно персонални ре-

ференти предузећа, нису схва.

тили довољно озбиљно

_

овај

распис и нису на време до-

ставили потребна

—

документа

надлежним инспекторатима ра

да, Инспекторати рада доби

ли су од појединих предузе-

ћа тражене документе, али је

редак случај да су предузећа

слала папире за целокупно 0-

собље.
Поред тога што многи пер-

сонални референти нису

_

До

вољно схватили сву

–

озбиљ

ност овога задатка, општа је

појава да управни одбори

синдикалних подружница ни-

су ни једним својим

_

гестом

помогли брже обављање ово-

га нужнога и потребнога ло-

сла. Уместо да синдикална ор

ганизација да пуну помоћ

персоналном референту и да

проагитује У предузећу за бр-

зо

_

достављање

—

докумената,

објашњавајући значај радних

књижица, подружнице су про“

пустиле да ма шта ураде, схва

тајући да оне у томе послу

нису нимало заилтересоване.

ИМ не само то. Чак се ни рад-

нички инспектори по предузе-

ћима нису заинтересовали да

се документа за добијање рад-

них књижица прикупе на вре

м
достављање

е.
Најнеуредни

је

Првомдокумената било је У

рејону.
Сва она предузећа која пи

до данас нису послала траже-

на документа треба то, да У'

чине у најкраћем року, али

Инспекторат рада треба н

мора да предузме и примену

санкције према онима који
нису поступили по датим ди-

рективама, према онима који

не схватају довољно озбиљно
своје обавезе и добијене ра-
списе.

У суботу око 4 часа после
подне обновљени „Београд“ је

кренуо на своје прво путовање

у слободној домовини. Преко

700 чланова Савеза финанси~

ских службеника, заједно са

службеницима свих одељења

Извршног народног одбора,

пошло је бродом на излет до

Ђердапа, први масовни излет

ове врсте.
На горњој палуби на дугач-

ке клупе поседали су путници,

На задњем делу брода, до са-

мог краја, сместио се џез-ор-=

кестар „20 октобар“. И већ по

сле прве мелодије парови су

почели да се окрећу. С друге

стране брода, сасвим напред; У

неколико група окупили су се.

путници и отпочели да пева-

ју. Хармоника је лагано прати“

ла мелодије. Весело, смејући

се, људи су уживали у излету.

Са обе стране, почевши од

прамца вода се лагано раства-

рала, правећи пролаз "броду.

А назад, сасвим далеко, вода

се ковитлала, пенила, да би се

најзад умирила иу лаганим,

лаким таласима, изгубила из

видика.

__ Рано изјутра брод је ушао

у Ђердап, Ниски, благи бре-

жуљци изненада су прерасли

у велике, окомите стене које

су се сасвим приближиле једна

другој. На појединим делови-

ма клисуре, брдовите косе го“

тово су, чини тисе, пригрлиле

једна другу. С леве, румунске

стране, сасвим близу воде, У

стене се увукао узани пут ко-

ји би, тек када би се брда ра-

ставила, ушао у ширину поља

на коме се испружило село са

белим торњевима. Неиспавани,

сањиви људи изашли су на

прамац и, заузевши сва сло“

бодна места, упрли поглед У

Ђердап.
— Дивно! Погледај! — го“

ворили су зарадовани људи.

Лица су мењала изглед, по“

стајала светла, очарана. Лепо-

та природе упијала је погледе,

узбуђивала срце.

Ж

У понедељак изјутра брод са

излетницима вратио се у Бео-

град. Излазећи, путници су жи-

во разговарали. На једном де“

лу брода окупила се већа гру“

па и прича.
— Сјајна је ствар овакав из-

лет, — каже један омањи ч0-

век, — Мислим да би требало

чешће ићи бродом до Ђерда-

па.
— Али, додаје други, орга-“

низација је била доста слаба.

Зашто је брод примио преко

700 путника када унутра може

да спава само половина од 07

вог броја. Људи су исцрпени

од неспавања или су назебли

спавајући напољу. А и за јело

је требало чекати по сат два

пред трпезаријом.

— Све је то тачно, упада У

разговор један морнар. Али,

да ли сте видели шта су пут“

ници урадили на броду. Баца-

ли су пикавце на тепих и на
цираду. Морали смо и једно и
лруго да склонимо како их не
би потпуно упропастили

Ипак излет је углавном У
спео, Ако се убудуће буле во-
дило више рачуна о организа“

цији, ови излети ће бити право

уживање и пријатан одмор,

радном свету Београда.
д, с"“и,

.
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___СТРАНА 8=== 20 ОКТОБАР

СОВЈЕТСКИ УМЕТНИЦИ
___У БЕОГРАДУ

ит батине

_ ВИСАРИОН
_ ШЕБАЉИН

| исарион Јаковљевић Шеба.-
љин, који је ових дана 6о.

____равио у Београду, спада међу
| познате и истакнуте совјетске
4 композиторе, међу заслужне
ј трудбенике велике музичке кул

туре СССР. Аутор је симфо-
није „Лењин“, надахнуте тек-
стом Мајаковског, четири сим-
фоније, низа квартета и мно-
гих других дела. Пети — Сло-

· венски квартет В, Ј. Шебаљи-
на написан је за време Вели-
ког отаџбинског рата Компо-
зитор је био руковођен те-
жњом да музички изрази чвр-
сто јединство словенских наро-

 

Пред почетик Роди
Пионирскол
позоришта
Првол рејона

ечје позориште код нас низ

је се схватило онако ка-
ко треба. О њему се зна толи-
ко да оно негде постоји и да
служи за увесељавање и разо

ноду деце. Међутим, то је вр-
ло погрешно мишљење. У свим
земљама у којима се култура
цени и гаји дечја позоришта
сматрају се као врло корисно
васпитно средство. Чувени пе-
дагози истицали су одувек да
први утисци и сазнања код де-
це остају најјасније оцртани у

дечјој памети и провлаче се

као црвена нит кроз читав чо~  да у данима борбе против фа- 5 · 7 У 1 о з пет

шизма, јединство које се сада, Црвени кутић синдикалне подружнице Железничке управе Црвени кутић синдикалне подружнице Опште државне болнице вечији живот. отуд долази

по завршетку рата, многостра- , велики значај који имају де

5 чја позоришта.
но изражава у плодној сарад- Код нас.од ослобођења до

данас, повременоје радило са
њи протканој мирољубивим и ћ ћ

ПРИАККИ_ стремљењима, рвени кутипи по предузепима су места мо једно дечје позориште, чи,
ђује мелодије словиких ка је је претставе организовав

Главни одбор Црвеног крстарода. У њему је искоришћена рај %
јетск разоно А а И К Л рно про ве НО а | Србије. Позориштем је управ-

" = . ~

Нина.РаЗе У ту с Т Г рад, љала Софија Бељикова, слух
Словенски квартет узор веште жбеница Црвеног крста,

6 1 . Оснивањем домова култи оригиналне обраде народних [ | рвени кутићи су просто- врења на Чукарици, у Мнве- на зидовима слике са две-три радио-аматере. У њој се нала- који па свом вадатку ао
. . . . > - ,

млодија, рије од једног или два стиционој банци, Министарству пароле које се односе на же- зе два-три стара апарата од центри културно-уметничког и
Одазивајући се великим до- одељења где се развија основ. правосуђа ФНРЈ и тако даље.  лезничко особље и особље ау- којих ће један оправити те ће идеолошко-васпитног рада по

гађајима у животу совјетског Ни културни рад синдиката по Црвени кутић радног колек- топута. Ту су и дневни листо- преко гласноговорника по 0- свим рејонима, ово и овакво
народа, Шебаљин је пре крат- мањим предузећима и по оде- тива Железничке станице има ВИ И часописи, шах. с сталим просторијама службе. дечје позориште ушло је у о-
ког времена написао кантату љењима великих предузећа. библиотеку од 500 до 600 гтруч Радни колектив Железничке Ници моћи да слушају радио квир рада Дома културе Првог
„Москва!, посвећену претсто- Ова одељења треба да су У- них књига, романа, приповеда. станице броји нешто више од вести и саопштења. рејона. Оно мења само своје
јећој прослави 800-годишњице крашена и угодна, аветла и чи. ка, песама, дела о народноо~ хиљаду чланова а продаје 700 Улогу и значај црвених ку- име и сада се зове Пионирско
престонице СССР. Шебаљин ста, да делују освежавајуће.  слободилачкој борби,. Књиге примерака стручног часописа тића управа и синдикална по- позориште Првогрејона. У са-
сада приводи крају рад на не- Она треба да имају више сли- круже из руке у руку. Радни- „Саобраћај“ и 400 примерака  дружница Железничке станице радњи са штабовима пионира
колико дела, од којих је најве- ка,мање парола, тако дау њи-  ци и намештеници Железничке листа „Рада“, За 1 мај спреми- потпуно су схватили, Али то и Главним штабом пионира,
ће опера „Ратни другови“, У ма радни народ после замор- станице много читају. Црвени ли су и отворили поред библи- није тако још у многим пре- Пнонирско позориште Првог
њој се обрађује велика тема ног рада нађе одмора и разо-  кутић смештен је у двема ле- отеке још једну просторију са дузећима. Међутим, црвени ку- рејона спрема две приредбе, за
и8 првих година совјетске вла- ноде. Због тога је потребно пим светлим одајама са при-  клупама где се одржавају пре-  тићи су основна потреба за 18 мај и 1 јуни. Пионирско по“
сти — херојска борба народа при отварању црвених кутића кладним намештајем. Орман за давања и кружоци,. ИМ ова сала правилно одвијање културно- зориште састављено је из две
против интервената и неприја- водити рачуна сем о избору књиге, два-три стола и неко: украшена је са неколико сли- просветног рада, те им ваља приватне балетске школе, које
теља револуције. просторија јоши о намештају лико столица сачињавају би- ка и парола. Поред ове две о- посветити пуну пажњу и бр- воде Даница Живановић и Че-

који треба да буде складан и  блиотеку. По столовима цвеће, даје имају још једну собу за же прићи њиховом остварењу лејева Гортински.удобан. Црвени кутићи треба Како дечја позоришта имајуда располажу и са библиоте- велики васпитни значај за по-ком из које ће сваки радник : дизање и одгој наше младежимоћи да узме на читање књиге, то је потребно да се сада ре-да буду снабдевени дневним Проблеми културно-уметничкоћл | друштва организује Пионирско позори“листовима и часописима. Да би ште. У првом реду треба да се
радници ЊУ зСВна одмора 66 организује управа позориштаМАСУПАН Ли аррвеним Р Н . у коју би ушли сем техничкогкутићима треба јо редвиде- 99 руководиоца још и чланови
ти и разне друштвене игре,

пионирског штаба, просветни

 

КУОННИНРИ СТОНА ЕТАПИ УтД У радници школа и рејона. Да
просторијама првених кутича Београду постоји 19 син. хрватског борца Горана Кова- „Горан“ пије досада показало би опо добило свој сталан ка-
пиоа~ а вечепореш дикалних културно-умет-  чића. веће резултате још и због то- рактер мора да се између оста-ружоци, те тако п пе а ; | аснваазке толаттње- ЛОГА тела 5
одмора НЕ разоноде радници начких „друштава. Једно од „Горан“ је учествовао са свим га што не располаже друштве = оне Јан БУКОВЕОЖНАН] Ле њих је „Горан“, културно-у- својим секцијама на многим а- НИМ просторијама, Од оснива- балета који ће изабрати тален-
могу да се мкултурно м про" метничко друштво Савеза др-  кадемијама, приредбама, усме- а па до данас, друштво се се- Товану децу и створити дечји
уетно уздижу, Црвени Куда“ жавно - административних И ним новинама и другим кул- ЛИЛО по разним крајевима Бе- балетски ансамбл. Деца се мо-
и морају Тева Иаи. правосудних установа. турним и политичким манифе- ограда и мењало седам пута ГУ регрутовати не само са Пр-места где ће радни: ; . ; ' = ! није. Иг рат г реј
ссакањи. 7 Друштво је основано крајем стацијама разних синдикалних ПРОСТОРИЈЕ. Иначе друштво има Це а. 5 7 ој

УБ . 1945 године и његов је рад и фронтовских организација. МНОГО услова за развитак. Из- уона: ДОК бе но створе Мог
еограду је отворен при- првих месеци био усмерен на Почетком октобра 1946 годи- бором добрих руководилаца кости за развој других дечјих

личан број ЗБНЈЕ кутића, а прикушкање чланства и опга не основана је литерарна сек- хора, драме и фолклора на до- позоришта. Настава би могла
многа предузећа ће их уск : : –. пир је пу стигне ве- бити бесплат иреЗЕ Зеза ускоро низовање друштва. Почетком ција, која одржава своје ре- бром је путу да постигне и ве- бити бесплатна, а пионирске

 

ће и боље резултате. Хором

_

организације могле би много
управља Даворин Жупанић ди-

_

Помоћи у томе да се привукуригент београдске опере, драм-

_

Пионири који воле и имају сми-
ском секцијом руководи Реља сла за балет и глуму. Као и

НАса од Добро Уре- 1946 године друштво је отпо- довне састанке на којима се
кеј 3 а пријатни цр- · цело са радом, и то са хор- читају оригинални радови чла-вених кутића је Кутић радног у . ;, : ском, драмском 2 доцније са нова секције са критичким о-

Висарион Шебаљин

5ге колектива Београдске  желе- ; "код | ! -  свртима. Састанцима  прису-

или радон.(Веле Ка ЕРЕРАи ствују и наши познати и Ђурић, члан драме београдског СВАКОМ позоришту, и овом по-композиторским ом В.Ј. .. = 5 ИПРРУ бат АЕ Ето
Шебаљи: Е НИ УЖОВО Поред овог црвеног кутића братство и јединство наших жевници. позоришта, а фолклором Агата Зоришту требало би обезбеди
Шебаљин ус о Ру: ди постоје још добро уређени па Роа Е= Жиц, ти сталне просторије у којима
једном од највећих совјетских Јо лоРРОЛУр цр- рода, друштво је узело Формирањем новог Савеза би се одржавал бе. По-вени кутићи у пивари „Бео- своје име „Горан“ као успоме- И ел о државале вежбе. 110| „ оје „Ор У службеника државно - админи- поред овог неправилног ред тога треба створити једнуустанова за музичко образова-
ње — Московском државном
конзерваторијом „Чајковски“.

“ -. : у
град, Комбинату шећера и ну на мучки убијеног младот стративних и правосудних“ у- става појединих синдикалчих техничку. секцију која би во“

станова, друштву је приступи- подружница Савеза и недо- дила рачуна о декору, о наме
ла културно-уметничка група статка просторија, културно-у- штању кулиса, о сцени, елек=

 

У разгово с претставницимар РУ р Ше Па Е 6 С метничко друштво „Го у.нашег музичког живота еба , ившег Савеза службеника пра- 2 Ј »„поран У: трици, рефлекторима, костими-

Пешике гори | заштолош ние ерене улустао порно ради па остварењу сво- ма |музичком образовању у СССР, У У с поПака да Је у оквиру Наши пионири немају пи би-авез службеника државно- такмич | с матукмичења синдикалних кул- оскопских ни позоришнихо делатности совјетских ком- 2 административних и правосуд-  турних НИЧКИ:то; орга- 5 | уметничких друштава етстаПиси биоскопске летње баште; них установа броји око 7.500 које се одржало од 19ле 30 ја: пеоиветепољаиИЕнизацију тог великог музичког . и

комбината који, поред конзер- чланова, а културно-уметнич- нуара ове године, похваљено шу земљ 6 6 :МОМА , | ко друштво „Горан“ једва има за рад на фолклору. Његова вЕ У требало би повести
ваторије, обухвата  десетора- С првим летњим данима зумевања пришли споразуму са око 60 сталних чланова хора. фолклорна група п Ко : више рачуна да се бар ово, пр-
зредну школу (припрему 3% било је предвиђено да Градским филмским  предузе- Савез са оволиким бројем чла- ла'у игру чист вала арот» во дечје позориште, стави на

здраву основу и оспособи законзерваторију), музичко У-| се отворе и нове биоскопске

с

ћем за уређење летње баште нова могао би међутим дати не

—

них игара. булућ. јудупи конструктиван рад.чилиште и аспирантуру. Две и летње баште, и то: на Кале- у Стаљинградској улици. 60, него много више чланова,
по хиљаде ученика под руко-

|

мегдану, у Стаљинградској у- | ; - те би његово уметничководством 400 наставника уопе-

|

лици иу школи број 18 у Ше- Днеке када Фелмчелуки рад

–

ве имало анста велики пер.де том комбинату ко- ј је 6 ПИ ОВОРУ БЕСАНТА Маншно раде у т М у стом рејону. Предвиђен је био азоноде, већ и као о- Управни одбор синдикал-ји стално даје Совјетском Са- |. и кредит од 200.000 динара, СТО разоноде, веп них подружни вога С
8 | го- крепљење за даљи рад, отва- Дру: ца овога Савеза

везу, као и друге конзервато да се уреди летња башта у Ше- ни глед: - рање летњих башти за прика- су изгледа довољно схвати“рије и музичка училишта, нове стом рејону. Међутим, ми се | 3
кадрове музичара, већ налазимо на прагу лета Зивање филмских претстава од ле значај и улогу културно-Спарни и врели дани све више ВЕЛИКОГ је значаја. То би тре- уметничких друштава и услед
Ученик славног композитора бало имати на уму и прићи са непланског запосљења својих

Мјасковског, Висарион Шеба- узимају маха, скоро ће сасвим у ! 5 ; тајЈ Рр' више одлучности да се оспо чланова ометају правилан ра- „Ллександар Невски“љин стекао је музичко обра- овладати, Шта је са биоскоп- собе летње баште. М мали кре- звој самог друштва. Многи ак-

 

зовање у конзерваторији, СКИМ летњим баштама» дит од 200.000 динара могао би ТИВНИ чланови „Горана“ зау~ =- – |чијим радом данас руководи. Други рејон, на чијој се те- ја послужи за најнужније по- Зети су другим радом по по- совјетски исшоријски филмРођен пре 45 година у Омску риторији налази летња башта У требне радове. Масовне орга- ЛДружницама, те нису у могућ
Паша), ми Бе ПН бара Стаљинградској улици, не. мо“ низације сигурно би се одазва- ности да одговоре својој ду- Атександар Јарославић Невски насловним оса ванредно значај“
Моникепезоспијееја ома Јеша АИИО Пру 5 ле добровољном радном сна-  жности у друштву. Осим то- једна је од најзначајнијих љич- них псториских аикбна: "отаорову, И:социј р УЦИ ЕЈ цени уступио Градском филм гом и помогле својим радом на, га, синдикалне подружнице у- ности руске древне историје. вану Грозном и другим. Режисер фил“Јјђ У ансне низу СВОЈИХ до ском предузећу ову башту за уређивању ових башти. Више ско постављају свој план ра- Новгородски владајући кнез Алек- ма је Ајзенштајн, једла од највећихстигнупа, високо уздигла и му-| биоскопске претставе. Најзад одлучности и воље па би се и- Да и учауриле су се у себе, та- 0450 живео је у ХИП веку. Русија уметника совјетске кинематографије.
ну културу. је некако смислио и затражио пак успело да Београд добије КО да уметничко друштво ни- гобреја“ Месне3 петиневећи а Одговарајући дух вромена и места
о тој култури, њеним на» 12.000 динара, месечно за у још бар две летње баште овога је омасовљено као што би то део. налазио 155 ит патње радње, личности са израженим оке

стојањима и остварењима го- Тири пута недељно, колико 08 дета, могло да буде. Монгола, а и други суседи освајачи масовнесине неа- ворили су пред нашим компо- се одржавале ове вечерње био-
зиторима, диригентима, пева- скопске претставе. Сума при-

"чима и новинарима В, Ј. Шеба- лично велика!
љин и други истакнути совјет- Одређени кредит од 200.000
ски уметник — Николај Семјо- динара за уређивање баште у
новић Голованов, главни дири- Шестом рејону није довољан.
гент Радио-Москве и редовни| То чак није довољно ни за по-
"професор Московске конзерва- правку летње баште на Кале-
торије. Том приликом, на при- мегдану,. А кад се узме у 06-
јему који је Друштво за кул- зир још и то да нема довољно
турну сарадњу Југославије сај филмских апаратура, да иове
СССР приредило у част совјет- са којима се сада ради нису
ских уметника, дошла је до исправне, онда остаје да Бео-
снажног израза обострана же- град има и даљесамо две лет-
ља за сарадњом у области му- ње баште: биоскопа „Звезде“
зике. Посета В. Ј. Шебаљина и „Београда“.
и Н. С. Голованова Београду, _ Наравно, све ово што је на-
ма да врло кратка, дала је по- ведено морало би претставља-
вода да се очекује дуже задр-

|

ти озбиљне сметње за испуње-
жавање обојице уметника код ње предвиђених планова, Али,
нас по њиховом повратку из ако се надлежни из Другог ре-
Италије куда су отпутовали. јона позабаве озбиљније пита-

 

Културно-уметничко друштво нападали су често руске земље, 1240 таљи резултат су Ај У е-
, јзенштајновог Ргодине, при ушћу Ижоре у Неву, кнез

_

жисерског знања и искуства и доброгПноЈЕ побуао рада осталих учесника у стварањуне На по Е прозвали

_

филма. Уметници су успешно изврши“и 5 2 год У Русију

о

ли задатак и својим радом уврстилису продрли тевтонски ритери. У фил- »Александра Невског« међу значајне
му је приказана борба руског народа совјетске историске филмовеса овим суровим немачким завојева- јчима, ји

ОС

Овај историски филм снимљен је са
знањем и смислом. Требало је гледао-
цима испричати о Александру Невском.
Невеки је био

_

војсковођа — борац . МУСЕпротив освајача, човек који је знао
да организује војску и да је води,
човек чија је енага лежала уствари Иван Сергејев: ПРИЛОВ, издање КУР
у снази обичних људи — сељака који турз, ћирилицом и латиницом, стр.+ 1ЛИи водили 226, цела 17 динара.

рбе. Творци ставили :е- .би у задатак да покажу појеис лет НетиБЛВНТАава

та оно што је заиста пејањениједе ствених синдиката Југославије, 78"а Ј да . 8 љ асе зна о Александру Невском, дога ИРА Уа пена 8 линен

 

Е Тиме_би, свакако, био учињен њем од колике је важности 0- ђајима његовог времена и оним о: Мван Сергејев: КРИЛОВ, издање Кул

_још један корак на путу му- могућавање радном народу да бичним људима — стварним творцима __МИЈА ДРВЕТА, надање рада,
| зичке сарадње која је тако по- за време лета има биосколске ар Стручна библиотека Једиответа| | МЕ ; он. ~ : у дра Невског игра Ни- (иката, лат . 6, Цтребна и значајна, А препставе, онда би са више ра Фолклорна геупа културно-уметничког друштва „Горан« колиј Меркасов, кога смо видели у 15дишу —бон стр 6. 6

= 5.
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ПРВИ МАСОВНИИЗЛЕТ РАДНИКА
И НАМЕШТЕНИКА БЕОГРАДА

НА ФРУШКУ Т0ру
озив Месног синдихалног
већа Београда радници

ма и намештеницима за пола
зак на први излет ове летње
сезоне у Врдник прихваћен је
са великим одушевљењем,
На први излет у Врдник кре.

нуло је 645 радника и радница
из разних кожарских, дрводељ-
ских и комуналних предузећа,
Рано ујутро 100. м. испред
железничке станице почели су
се окупљати радници. Око 5.30
часова, ујутру била је окупље-
на већ велика група старијих
и млађих радника и омладине
весело разговарајући како ће
провести свој први излет. У
6.15 часова жренуо је посебни
воз из Београда кроз сремске
равнице према Фрушкој Гори.
Одмах по доласку воза У

Врдник кренуло се у шуму и
након пешачења од 45 минута
група је застала и разместилта
се крај једног пропланка У
хладу по шумарцима. Тамбура.
шки оркестар културно»умет.
ничког. лруштва „Никола Те-
сла“, после закуске, прихватио
се својих инструмената и весел
ла маса трудбеника ухватила
се у коло, дајући одраза сво-
ме олушевљењу на овом из
лету. Поред општег весеља, ко-
је је владало међу радницима,
културно„уметничко друштво
„Никола Тесла“ извело је свој
кратки уметнички програм фел
клорних игара и хорских пе-
сама, што је нарочито одуше=

овајвило излетнике који су
програм посматрали на при-
родној позорници лепе Фру=
шке Горе,
Неке групе, које воле плани.

нарство, кренуле су даље У
брда према врху Змајевца И

Венца, одакле се простире леп
поглед на читаву околину и на

Дунав.
После програма настављено

је весеље. Једна група дрво-

дељаца из културно-уметнич-
ког друштва „Градимир“ сво-

јим лепим хорским песмама 3214

бављала је излетнике. Предве-

че се појавила жеља код из-

летника да погледају утакмицу

која се одигравала У Врднику

између __Фд. „Рудара“ и Фд

уМнђија“, док су понеке гру-

пе још остале у шумама, а не-

ки сишли да разгледају насе-

ља рудара, шетајући се стрмим

улицама  Врдника. На самој
станици приређено је заједнич-

 

ко весеље са радницима и ме»
штанима Врдника. Ово је. био
завршетак једног веселог дана
у природи који су радници
провели далеко од Београда.
Задовољни што су провели
леп н весео дан у природи, из
летници су се песмом освежени
враћали да сутра наставе рад
У својим предузећима на испуг
њавању задатака у производе
њи.
Ово је први излет на овако

масовној бази, и свакако да је
на овом. ивлету било и пропу“
ста у самој организацији иза
лета. Одговорни другови ис
пред месних одбора нису и=
мали преглед свог чланства,

нити су из подружница одре-
дили одговорне другове за свог
ју групу ,што је доводило до
непотребних објашњавања са
одговорним другом из Месног
синдикалног већа. Исто тако
убудуће пре поласка на излет,
треба се унапред повезати са
Месним синдикалним већем или
месним народним одбором из

летишта, што би умногоме до=
принело "бољој организацији
излета.
Други излет, 18 маја, биће

приређен _у Сремске Карлов-
це и на Стражилово, На дру=
том излету подружнице које
крећу на излет треба да одре-=
де одговорног друга за своју
групу, који ће бити жива спо=
на између организатора изле-
та и излетника. Затим, већ у=

напред треба да се пријаве они
излетници који желе да иду

на планину, да планинаре, сво.
ме вођи групе јер је то по»

требно из тих разлога што и-

мамо другове из планинарског
одбора Фисас-а, који су нам

се ставили на расположење и

желе да покажу радницима ле.
поте наших планина и драж
планинарства. Поред ових ма=

совних излета даље од Бео-
града месни одбори и Пподру-
жиице треба да организују из-

лете на Авалу, где Месно син
дикално веће има своју излет-
ничку кућу, коју је преузело
од Фискултурног савеза Срби-
је, а исто тако и недељне из-

лете у Кошутњак. –
Ови излети умногоме ће до-

принети здрављу наших радни-

ка и зато треба организацију
излета да схватимо као свој

стални и. непрекидни залатак.
М. ПАВЛОВИЋ

       

лтуре|
"у Петогодишњем плану

За изградњу спортских објеката и набавку материјала утрошиће се 900 милиона динара

план _елек-етогодишњи
трификације и индустри-

јализације | земље

_

омогућиће
стварање срећнијег и лешцег

живота за све народе наше ре-

публике, Фискултури је у Пе
тогодшшњем плану посвећена

велика пажња јер, како је то

рекао друг Кардељ делегатима

конгреса ФИСАЈ-а „није У-
опште могућно замислити ни-

ти благостање и безбедност на-

рода, нити благостање и сре-

ћан живот људи без подизања

здравља и физичке снаге чо-

века.“ Наша физичка култура

постаје, са изменом наше дру-

штвене стварности, прека по-

треба 1нироких народних маса,

које су је свесрдно прихвати-

ле, тако да се данас широм на-

ше домовине фискултуром ба»

ви велики део народа а наро=

чито Народна омладина села и

града.
Закон о Петогодишњем пла-

ну посвећује велику пажњу

фискултури и народном здрав-
љу. Ча. 19, тач. 6 поменутог

закона гласи: „Фискултурном

"одгоју омладине посветити ве-

лику бригу и инвестирати за
изградњу разних

_

спортских
грађевина и набавку неопход-

ног материјала за развој фис=

културе 900 милиона динара.“

Правилна расподела ових

инвестиција прешла је У лу-

жност Комитета за фискултуру
при Влади ФНРЈ, који ће пре-
ко фискултурних комисија при

претседништвима влада народ=

них република, Фискултурног

савеза Југославије, Народне о-
младине Југославије и Једин-

ствених синдиката Југославије

правилно извести све припре-

ме за почетак радова.
Са стварањем нове државе,

са истинском народном  вла-

шћу, приступило се и правил-

ном решавању и омасовље-
њу физичке културе код нас,
што раније, за време предрат-

них режима, није никада чиње-
но. Наше народне власти уви-

деле су да смо ми у фискул-
турном погледу прилично за-
остали, да смо без спортских
грађевина и реквизита. Због
тога се одмах приступило –са-
стављању планова за градњу

фискултурних стадиона и на-

бавку реквизита. Комитет

_

за
фискултуру при Влади ФНРЈ
поделио је свој петогодишњи

план за расподелу добијених

инвестинија од 900 милиона
динара у три дела. Инвести-

пије се деле на: савезног, ре-

публиканског и локалног зна“
чаја,

Објекти савезног значаја

На објекте савезног значаја
утрошиће се 480 милиона ди-

нара. Са тим новцем уредиће
се скакаоница на Планици и
биће подигнут спортски дом
за љубитеље спорта и госте из
иностранства. План предвиђа
изградњу вештачких клизали-
шта у Љубљани, Загребу и
Београду, која ће омогућити

тренинг нашим клизачима на
леду У свако доба године. Би-

ће саграђени пливачки стадио-
ни у Бедграду пи зимска пли~
валишта у Загребу и Београду,

чиме ће се омогућити омасов-
љење пливачког спорта.

Веслачки стадиони у Београ-

ду и Дубровнику даће пот-

стрека и воље за даљи разви-

 

о ж живот ми РАДУ СССР ж),

  

ТАпровски рејон налази се

у оном делу Москве но-~

ји је одавно познат под именом

Замоскворечје. Границе рејона

ј делом дуж
пружају се већим

реке МЕаиве, По површини и

броју становника Еировски ре-

јон спада међу средње рејоне

совјетске престонице, али на

његовој територији раде велини

заводи и фабрике. Ту је и же-~

пезничка станица која прима

возове из Донбаса, тако бога-

тог угљем, У привредном живо-

ту Москве Бировски рејон и-

гтра видну улогу. Велини део

његовог становништва сачиња,

вају радници, иншењери, техни-

чари и њихове породице.

Сломшено је и разнолико га-

здинство рејона с његовом мре-

жом комуналних предузећа, ра-

дионица које су У слунби сва-

иддневних потреба грађанства,

школе, магацина, нуптурних У-

станова, итд. Привредним и кул-

турним животом рејона руково,

де

с

Рејонски

–

совјет депутата

труцбеника и његов Извршни

одбор. Дужност им је да се

старају 0 потпуном задовољењу

.

Сов-

јет Нировског рејона има 18

депутата које - су трудбени-

ци изабрали општим, једнаким,

тајним и непосредним, гласа-~

њем. Во су ти људи којима је

поверено часно звање депута-

таф Сви су се они истакли сво~

јим вршењем јавних

_

дужности

или радним подвизима. Донказа-

ли су на делу своју оданост о~

таџбини, показали су се одлич-

ни организатори и руководиоци

маса, Такав је, например, мај-

стер једног завода за прерацу

кона Александар Јерманков. На.

ставницима Еировског рејона

надо и његовим становницима,

добро је познато име заслужног

педагога Јелене Золотове. Рад-

ни успеби истакли су и инне-

њера Владимира Шпеничнико

ва, директора завода „Црвени

блон“, наставницу Марију Со-

фрондву и мноте друге делута«

те Рејонског совјета.

Рејонски совјет је највиши ор=

ган власти у рејону. Свака два

месеца он одржава своје за-

седање, на коме се разматра“

ју најважнија питања рејонског

свих потреба трудбенина.

нивота. У временским размаци-

ма између заседања Извршни

одбор обавља тенуће

–

послове,

з сарадњу сталних комисија.

с Рејонски совјет има осам

сталних комисија: станбену, ко.

мунапну; трговинску, школску,

здраветвену. прехранбену, ин-

дустриску и буџетску. Треба и-

стаћи да сваки рејонски сов-

јет сам одређује број комисија

и целокрућ њихових проблема,

полазећи увек од месних окол-

ности. Номисије обично одржа-
вају заседања једном месечно,

а радом тих заседања руководе

депутати који располажу вели.

ким радним искуством и по.

знати су као заслужни јавни

радници, Делатношћу индустри-

сне комисије нашег Совјета ру-

ководи сдепутат " Наталов ин.

жењер — стручњан за питање

_ енергетике. Школска комисија
раци пед руководством

_

иску-

сног педагога Софронове.

Индустрисна комисија стави-
па је ту скоро; после свестра~

ног разматрања предлог о

прерађивању отладана из тек-

стилних и мивачћих _фабрина.

Номунапна комисија разрадила
је план пребацивања хомунал-
них предузећа Еировског рејо-

на (нупатила, перионица итд.)

· на плинско гориво и већ је

спровела тај план, На иниција-

тиву свога претседнина шкоћ.

сна комисија је организовала

индивидуалну наставу за децу

која су услед рата им евавуа.

ције заостала у, шноповању. Де-

 

так наших веслачких кадрова,

Такође ће бити изграђена и

мотобициклистичка писта. На
новосаграђеном модерном стре-

лишту и на спортским ваздухо“

пловним базама које ће бити

изграђене у Вршцу, омогућиће
се солидна предвојничка обука

наших омладинаца.

Неколико малих

_

стадиона
послужиће за, међуградске су-
срете и мање међународне при“

редбе. За велике приредбе би-

ће 'изграђен велики стадион, У

Београду који ће моћи да при=
ми око 80.000 гледалаца. Овај

стадион биће трећи по вели-
чини у Европи. Поред стадио-

на налазиће се Институт ва
фискултуру. Најповољнији те
рен за изградњу овога стадио“
на налази се на Бањици,
Предвиђена је такође из

градња зимских дворана за
фискултуру и спорт. Поред о
вога биће подигнути смучаре
ски домови и станице на Ко-
паонику,

_

Платку, Јахорини,

"Шари и Дурмитору,

Инвестиције републикан-
ског значаја

Инвестиције републиканског
значаја исто су тако важне за

омасоввљење фискултуре по
народним републикама. Према
плану предвиђа се изградња
Школе за фискултуру У На
родној Републици

_

Словенији,

затим стадиона у Марибору;
отвореног пливалишта и сму-
чарске станице,
У Хрватској ће бити изгра-

ђени следећи фискултурни 06-

јекти: стадиони у Загребу;
Сплиту и Осијеку; зимско и 0-

творено пливалиште на Суша“
ку, Дубровнику и Загребу;

фискултурна школа у Загре-

бу и смучарска скакаоница на

Платку.
Фискултурна изградња На

родне Републике Србије пред-
виђа градњу: стадиона у Но-

вом Саду, Нишу и Приштини;
мотобициклистичке

_

писте У
Београду, стрелишта у Крагу-
јевцу; смучарске станице на
Бесној Кобили; отворена плиз=
валишта у Нишу и Приштини,
У Народној Републици Бо-

сни и Херцеговини предвиђа
се наградња стадиона у Сара“
јеву; изградња зимског и отво=
реног пливалишта у Сарајеву,
затим школе за фискултуру;
стрелишта и.спортске визду=
хопловне базе у Сарајеву.
Изградња у Народној Репу=

блици Македонији треба да о•

бухвати следеће спортске гра“
ђевине и објекте: стадион У
Скопљу и Битољу, фискултур-
ни дом у Скопљу, смучарске
станице на Мавровим Ханови=
ма и Солунској Глави; мотоби“
циклистичку писту у Скопљу
отворена пливалишта у Ско:
пљу и Битољу и водну стани-
цу У Охриду.
За Народну Републику Црну

Гору предвиђена је изградња
стадиона у Титограду, фискул-
турни дом и отворено плива-
лиште у Титограду, водна ста-
ница у Херцегновом и смучар-

ска станица у Колашину.

Објекти локалног значаја

За објекте локалног значаја

који ће се градити при већим

окружним и среским фискул-

турним центрима предвиђена
; :

путат Софронова укључила је

у тај рад већину педагога на.

анег рејона.
Стапне номисије припремају

засав неопходан материјал
наредно

—

заседање Рејонског

совјета. Комисије проучавају

разна питања; израђују предло.

ге ита. Као зшто је већ речено,

на заседањима Рејонског сов.
јета разматрају се најважнији
проблеми мивота рејона: годи-

шњи план, буџет рејона, при.

премање школских зграда за
следећу годину, радови на што

бељем уређењу рејонснке тери-
тарије итд. Размотрили смо на
једном заседању петогодишњи

план развоја нашег рејона.

Према том плану,

–

Вировеки
рејон добиће до краја своје
пјатиљетке неколико десетина

вишеспратних ућа, Станбена

површина повећаће се за 45.000

квадратних метара, Још 5.000
станова биће пребачено на

снабдевање плином,. Површина
мод зеленилом троструко ће

се проширити, Пруте метроа

и тролејбуса

_

постаће знатно
думе. Много ће се радити на

асфалтирању улица, ,

" Теј обимни план захтева од

свих нас свакодневни марљиви
рад и умешно руноводство. О-
стварење плана претставља нај.

важнији задатак Извршног од-
бора Рејонског совјета.

Извршни одбор, изабран

Рејонског совјета, има једана

ест чланова, међу које спада-
ју претседним, четири_ његова

Београду има

од,

је сума од укупно 80. милиона
динара.
Такође је предвиђена изград-

ња фискултурних објеката при
свим већим индустриским цен-
трима и у радничким насељи-
ма. Ови објекти биће типизи-
рани и изграђивани добровољ-
ним радом, помоћу масовних
организација, при чему ће На-
родна омладина Југославије и
Јединствени синдикати дати
знатан удео. Нарочита пажња
биће посвећена подизању фис-
културних школа, јер је оспо-
собљавање стручних кадрова
од велике важности за развој
фискултуре,

Од недеље до недеље

Фискултурне реквизите, које

су досад биле набављане једи-
но из иностранства, произво-
диће се у нашој земљи, јер ће

зато бити подигнута фабрика.

Изградња фискултурних гра-
ђевина и објеката као и дома-

ћа израда реквизита омогућиће
омасовљење фискултуре, омо-
гућиће да фискултуру прихва=
те најшире народне масе и да
је сматрају својом здравстве-
ном и животном потребом, На
тај начин пословица: „У здра-
вом телу здрав дух“ добиће
прави и потпуни смисао.

Младен БАЛАБАН

 

КРОЗ СПОРТСКЕ СУСРЕТЕ У ВЕОГРАДУ
лута

Два коментара о успесима и пропустима

|| павни одбор Фискултурног
савеза Србије доделио је

заставице ипохвале фискултур
ним организацијама на терито“
рији Народне Републике Срби:
је, које су се својим залагањем
и радом, како на омасовљењу
фискултуре,) побољшању тех=
ничких квалитета такмичара и
уздизању кадрова и доприно=
су у изградњи земље кроз мај=
ско такмичење, највише и:та-
кле. Најбоље друштво у Ср=
бији је „Јединство“ из Сме
дерева, средњошколски _актив

гимназије у Пироту, сеоска ак-=
тив „Сутјеска“ у Бачком До-
бропољу и огранак „Торпедо“
у Београду. Похваљена дру-
штва су: „Црвена звезда“ из

Београда и „Борац“ из Чачка.

Најбоље друштво у
Београду у

„Црвена звезда“ има 4445
чланова, који активно раде

кроз 16 секција и 12 огранака.
За значку фискултурника так-
мичи се 3.085 фискултурника,

који имају досада 3.217 испу-

њених норми, Систематски тре
нира 1666 чланова, те је на

крос друштво извело највише
такмичара: 4.883. За

–

Савезни
слет спрема се 600 фискултур-
ника, У оквиру „Недеље за
значку фискултурника“, која

се завршила 16 маја, „Црвена
звезда“ позвала је сва београл=
ска друштва и активе: ко ће

више такмичара извести на
такмичење, који се досада
нису такмичили, ко ће имати
најдисциплинованије такмича-

ре и ко ће спровести најбољу

организацију такмичења,

„Црвена звезда“ је служила

ва пример београдским дру:

штвима и у првом делу мај-

ског такмичења је била похва-

љена, Објективно судећи, ово

друштво је можда могло још

више постићи, али је каракте-

ристично да је „Црвена зве
зда“ једино друштво У Бео-

граду које се похваљује. У
дванавст  дру“

штава, великих друштава, ко-

јима, више мање, стоје на ра-

заменина и одговорни секретар.

Извршни блбор заседава једном

недељно. Питања 0 хојима се

расправља на његовим седни=

нама многобројна су и разноли.

на, Навешћу, примера ради,

дневни ред једне од скора-

шњих седница Извршног одбо-

~ На тој седници прошли су

нроз завршну фазу предмети о

старатељствф

_

разматрине су

пријаве о помагању иноносних

мајки као и мајки са више де.

це; проучене су претставке по

питању додељивања станова

товорено је б припремама за

трговину освежавајућим

_

напи-

цима у тону пета итд. Извршни

одбор утврдио је резултате иза

вршења плана снабдевања ста-

нова плином у првим месецима

1947 године, До краја ове годи«

не биће пребачен на снабдева

ње плином 2.641 стан на тери-
торији Нировског рејона,

Значајне задатке

—

извршују,

исто тано, одељења рејонског

Извршног

–

одбора опште,

планско, одељење за народно

образовање, одељења за за
штиду

_

здравља

_

финансиско,
одељење за социјално  обезбе.

ђење, одељење за заштиту ма
тера, нултурно, трговачко и

друга. За време Великог отам«

бинског рата у Москви се знат.
но повећао број индивидуалних

повртњака и помоћних пољо-

привредних газдинстава разних

предузећа и установа, Настоје-

ћи да пружи помоћ тим поврт-
њацима и газдинствима, Извр-

сполагању многи услови, које
друштва у унутрашњости не-
мају: терени, руководиоци,
реквизите и томе слично, Поје-
дина фискултурна друштва из
Београда нису чак ни водила
евиденцију о успесима у мај-
ском такмичењу нити су по-
слала извештај о томе,

Једна златна значка
фискултурника у Бео.

граду

Пре неколико дана, Центар
за значку  фискултурника ре-
гистровао је један успех У

Београду: Вељко Ронац поло“
жио је све норме за златну

значку фискултурника.
Вељко Ронац је истакнути

свестрани фискултурник и'ру-

ководилац, Он је члан Репу:
бликанског центра за значку
фискултурника и члан разних
спортских одбора ФИСАС-а.
Прошле године био је, као ин-
структор, на радовима на из
градњи Посавских канала. Са-
ла је на терену као оргапиза-

тор и предавач на течајевима
за. среске. руководиоце, -

ж КЕ

Данас у Народној Републици
Србији „има десетине и десе-
тине носилаца златне значке
фискултурника, У Београду,
међутим, досада само Вељко
Ронац! То је врло карактери“
стична чињеница, која се на-
рочито истиче, када се узме у:
обзир, да су такмичари у Бео-
граду У повољнијим прилика-
ма, него у појединим местима
у унутрашњости, Из прегледа,

који је објављен о броју так-
мичара и броју положених
норми у Београду, може се
јасно закључити да су бео-
градска друштва посветила
недовољну пажњу такмичењу.
Дакле, један важан задатак су
оставили да се сам од себе
развија. Треба, као пример, и-
стаћи друштво „Јединство“ из
Смедерева, које је такмичење
организовало много боље и
данас има 176 носилаца значке
фискултурника! А сва београд-
ска друштва укупно једног је-
диног! ,

  

    

шни одбор створио је пољопри.
вредно одељење. Пре неколико
година основано је и одељење
за одликовања. Оно припрема
документе и материјал за одли.
новање матера са више деце,
као и за одликовање Медаљом
за предан рад у годинама
рата,

Извршни одбор руководи та.
кође и привредним и трговач-
вим предузећима рејона. У
његов делокруг спадоју рејон«
сни индустриски труст, кому“
нални труст, станбена управа,
труст за путеве, установа која
се стара о зеленилу итд.
Врата Извршног одбора ши.

ром су отворена сваком труд-
бенику, Свано моне да се о~
брати Извршном одбору у вези
с ма којом својом личном ства-
ри. За пријем трудбеника по
личним питањима одређени су
нарочити часови и тај се при.
јем врши свакодневно. Сваког
радног дана пријем посетила-
ца траје најмање четири часа,
Посетиоце примају  претседник
Извршног одбора, његови заме~
ници и одговорни секретар, У
часовима пријема они се не
ве никаквим другим радом.
Старање о добру трудбеника,

о процвату Совјетске државе
проншима целу делатност сва.
ког совјетског човека, ма на.
ком се он положају налазио. У
знаку тог старања развија се
делатност сваног рејонсног сов-

јета и његовог извршног одбора,
Николај ПАЧУГИН
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Уну те Пн: Масе Београђана одушевљен о поздрављају своју Армију

 л Еоњица дефипује испред трибина на паради Победе

  

  

    

   

     

  

  

  

 

  

  

  
Девети мај 1947 године, другу годишњицу победе

надмрачном фашистичком тиранијом, наша народна Ар.
мија прославила је у знаку спремности да бди над мир-
ним стваралачким радом наших трудбеника града и се-

. ла. Наша славна Армија — победница, чувар мира ин
| безбедности,  продефиловала. је на дан Победе. поред
свог врховног команданта маршала Тита

_

показујући
нашим народима своју високу способност и наоружање.

Исправан план одбране

Благодарећи преимућству првог по
теза и добром знању теорије отвара-
ња беломе често полази за руком да
уђе у средишњицу са јаком иниција-
тивом, коју најчешће даје добро из-
грађено средиште. Не припреми ли
„црни исправну одбрану, већ вуче ка-
„кав пасиван потез или ослаби непо-
требно неку тачку, врло лако може
да му позиција. дође до слома. За при-
мер дајемо следећи положај из' једне
турнирске партије:

 

Бели има два јака пешака у ореди-
шту и прети да изврши притисак на
противнички положај са е4—е5, Црни
је ту претњу олако узео и безбрижао
вукао 1).... Њ7—б5, после чега је до-
шло 2) е4—е5, (16:25; 3) 44:65, Х,66—
57 4) Таа3—е4. Сада је црни коњ на
пољу“ сб двапут нападнут, а само је-
даред покривен, Уклони ли га, тада
пада топ а8.

Из овога примера-се јасно види од
кжоликог је значаја за одбрану да сва-
ка тачка буде добро покривена,а
сваки потез да буде саставни део пла-
на у сузбијању противничког напада.
Да се цраи држао тога правила, он
не би слабио себи поље сб6 покретом

Дуга колона самоходних оруђа протутњала је улицама Београда

=7_:·п(А-
о

жоти———–————_______________

"Уредништво и администрација Влајковићева 8, телефони: 23-008 и 20-443, Штампарско предузеће Народног фронта Србије,
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пешака, нити би противник тада имао
могућности да дође до материјалног
преимјућства,

Омладински шах у Совјет-
ском Савезу

Већ пре светског рата на омладин-
ским утакмицама у Совјетском Савезу
учествовало је по неколико стотина

хиљада играча. Са свега 16 до 18 го-
дина

·

постали су мајстори

–

Смислов,

Болеславски и Бронштајн,

  
Тешна артиљерија у паради

Сада је
најмлађи совјетски мајстор Тајманов,
који има 20 година, Он је шах нау-
чио у десетој години живота у ша-
ховском клубу Лењинградског дворца
пионира, где он сада држи шаховска
предавања и стара се с шаховској

· организацији.
Сада је ту току турнир за омладин-

ски. шампионат Москве, на коме уче»
ствује седам хиљада ученика, Досад
се нарочито истакао 14-годишњи И, П.

6

Чврстим и одпучним кораком, у парадном маршу, проде филовала је пеша-
дија испред трибина, поздрављајући свог Врховнор команданта Маршала Тита

  

Чапљински, који је већ првокатегор“
ник, а очекује се од њега да ће у“
скоро бити и мајсторски кандидат. И
сам Ботвиник се заинтересовао за 0"
вог младог шахисту и изјавио да му
претстоји велика будућност у шаху.
На омладинском шампионату

_

Москве
Чапљински је победио низ шахиста по
годинама

_

старијих од њега, а врло
лепе резултате је постигао и у сло“
бодним партијама са појединим мај
сторима, |==

1) наш генијални научник,

Хоризонтално: Орган Фискултурног
савеза Југославије, совјетски истори-
чар и писац о Наполеоновој најезди
на Русију; 2) не трпи застарелост; та-
лас, јединица за мерење силе, први
баснописац; 3) гомила, јавља се у ва-
здуху после кише, река у Албанији,
свеза; 4) тежинска мера, површинска
мера (трећи падеж), место боравка;
5) ортан који даје млеко, упитна за-
меница, облик глагола пружити, свој-
ствени начин писања; 6) вектор, доо
радија; -7) симболична птица, компо-
зитор омладинске химне, иницијали
писца књиге »На Дрини ћуприја«, о-
тима, (народни израз); 8) препирка,
сиротан (народни израз), наше жен-
ско име; 9) служи уместо шећера, то-
варна животиња, писац Жерминала, е-
пирски краљ који је победио Римља-
не уз огромне жртве; 10) љубав (грч-
ки), горостас, чета,

'

жила куцавица;

сићушан.

Вертикално: 1) покосила је милионе
људн овога рата, снежни нанос; 2)
први проналазач радно-апарата, очи-
сти водом; 3) поверљиви „грчко остр-
во поред западне обале. Мале Азије
на коме се вод= борбе; 4) египатски
бог сунца, магазин, скраћеница за
слику; 5) сугласник, Ужичанин, пред-
лог; 6) врло корисва животиња, су-
гласник, почетна слова једне америч-
ке републике; 7) старословенско слоз
во, велико западно-европско приста-
ниште, кинеско женско име; 8) чу-
вени руски физичар; 9) план који је
створио Лењин да би извео земљу из
привредног хаоса, властелинов (тур-
ски); 10) двадесет друго и двадесе-
то слово азбуке, иницијали нашег вој-
ногт руководиоца; 11) десно (францу-
ски), руски узвик у маршу; 12) носи-

"вно место тркача,

 

Одговорни уредник М. Панић

 

лац главне улоте у филму >Камени
цвет«; 13) два иста самогласника, хи-
та (наречје), вода (француски); ини-
цијали писца књиге »Двадесетдевето-
годишњице велике Октобарске соција-
листичке револуције, предлог, иници-
јали чувеног француског писца; 15) н-
сто што и под 5) вертикално, прежив-
љавање при спавању (други падеж),
предлог; 16) два самогласника, пола-

облик

_

помоћног
глагола; 17) имнтирати коња, наш о-
миљени песник поникао у народноо-
слободилачкој борби; 18) просторија
(француски), очаравајући призор; 19)
једна европска омладинска организа-
ција чији се чланови и данас боре

 
пала

»Суреп Чек. рач.

против угњетача, старозаветна лич“
ност.

Решење из прошлог броја .
Хоризонтално: 1) НОПОК, Хомнч;

2) Тирана, к, епитар; 3) опал, крк
Лаба; 4) го, сета, даире, Ртањ, 2%
5) они, епидерм, Товер, ера; 6) мату:
ра, Давичо; 7) НОЈ, плима, >Капитало,
пан; 8) И. Т. (Иван Тургењев), Енох,
неука, Саси, та; 9) кера, Ела, танн;
10) Алеути, и, Глинка; 11) »Османо
Валоа.
Вертикално: 1) Того, ника, 2) Ни

пон, »Отело«; 3) ораси, јерес; 4) Па"
"ле, Наум; 5) он, темпо, та; 6) ка, Апа,
лх, Ин; 7) ити; 8) дум; 9) деран; 10)
кара, ез; 11) Крим, кули; 12) кр, Де
ка; 13) етапа; 14) ови; 15) вит; 16)
хе, реч, ас, гв; 17) оп, трола, ла; 15)
Мила, стил; 19) итање, пијано; 20) 44"

"бар, Атика; 21) Фоча, »Нана«.
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